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Viure de l’art mai ha estat fàcil i
del rap en concret, tampoc. Ens
podem imaginar persones can-
tant als vagons del metro o del
tren, improvisant i rapejant amb
estímuls del mateix vagó. Són es-
pais, potser, hostils tant pel can-
tant com pel públic, que molt so-
vint se sent incòmode. Encara hi
ha persones que canten al metro,
però no es tracta d’un fenomen
que tampoc vagi a l’alça. Des de
fa dos anys, però, ha aparegut un
espai on l’artista d’aquest gènere
pot mostrar les seves cançons en
un entorn on el públic l’escolta i
se sent còmode.
Es tracta d’un projecte nascut

de la comunicació actual a través
de les xarxes. Una iniciativa on
una persona lluita perquè qual-
sevol  pugui mostrar el seu talent
i pugui impulsar la seva carrera.
Tot allunyat de qualsevol interès
lligat al món de les agències de re-
presentació o de l’estil de pro-
moció tradicional. Tot això exis-
teix a Barcelona. Es tracta d’un
moviment musical entorn del
Hip Hop concentrat al Parc de
l’Espanya Industrial, a Sants.
Parlem del projecte que impulsa
Batallas De Promesas (BDP) amb
les batalles de cançons. 

BATALLES DE CANÇONS?
BDP és una iniciativa que vol im-
pulsar nous artistes de l’escena un-
derground–aquella que no és co-
neguda–. Així ho defineix el crea-
dor de l’organització, Alejandro
Casajuana ‘Jano’. El que busca, re-
marca, és “ajudar l’artista que no
té diners i un pressupost per pro-
mocionar la seva música”.
Però com ho fa? BDP té un

canal de Youtube, una pàgina
d’Instagram i de Twitter on dis-

tribueix el seu contingut: les ba-
talles de cançons que organitza.
I què són les batalles de can-

çons? És un esdeveniment que va
néixer arran de la pandèmia on jo-
ves talents feien una competició
cantant les seves cançons i un ju-
rat vota la que més els hi agrada-
va –amb uns paràmetres el mà-
xim d’objectius possible–. Tot
plegat en un format d’eliminatò-
ria. Una de les primeres crítiques
que van rebre va ser que la músi-
ca és un art subjectiu i que con-
vertir-ho en una competició no era
una bona idea. El que va fer BDP
va ser escoltar els crítics, acotar els
criteris a l’hora d’escollir un gua-
nyador i deixar clar que sempre
volen “difondre cultura i talent”.
Quan en ‘Jano’ explica que vo-

len donar oportunitats als artis-
tes és perquè, després de molta
feina, el seu espai té molta visi-
bilitat de cara al gran públic. I és

que a YouTube tenen 324.000
subscriptors i milions de visua-
litzacions i a Instagram 124.000
seguidors. Són els seus dos canals
principals pels quals distribueix
el seu contingut i on aconsegueix
que es facin virals els vídeos. De
fet, el darrer any i mig moltes de
les cançons que s’han viralitzat a
esdeveniments organitzats per
BDP han estat vídeos que pàgines
especialitzades en aquest con-
tingut han penjat sense el permís
d’en ‘Jano’. “Jo he treballat per-
què el projecte em donés fruits,
però és probable que n’estigui do-
nant més dels que esperava”,
afirma. I és que el projecte de les
batalles de cançons ja no només
existeix a Barcelona.
Urban Roosters, l’empresa i

organització de batalles impro-
visades més gran de l’Estat –el
seu equivalent seria la Lliga Pro-
fessional de Futbol–, ha invertit

en la marca de BDP i els ha fi-
nançat una gira per 16 ciutats
d’Espanya. “És una experiència
única que em permet imaginar
que arribarem molt més lluny si
treballem bé”, afirma en ‘Jano’.

CAS EN PRIMERA PERSONA
En Mario Gómez, àlies Mario
Los Códigos, té 23 anys i és un
dels artistes que més s’ha bene-
ficiat de l’impuls que li ha donat
BDP. Participa en les batalles de
cançons des de gairebé la prime-
ra edició i ha aconseguit fer-se un
nom en l’escena underground.
“Tota una generació d’artistes
som coneguts gràcies a BDP”, diu.
El jove raper afirma que a l’i-

nici no el va seduir el format de les
batalles de cançons perquè creia
que no es poden valorar. Però de
seguida es va adonar que era un
format molt explotable i que ja ge-
nerava expectació: “Quan veus

que allò ‘explota’ penses: ostres
que tontoque no volgués partici-
par-hi per si em jutjaven, si al fi-
nal encara que perdis a la prime-
ra ja tens opcions de fer-te viral o
que algú connecti amb tu”.
Actualment, Mario Los Códi-

gos té més de 51.000 oients men-
suals a Spotify i la seva cançó més
famosa és NorthFace, que entre
aquesta plataforma i YouTube té
més d’un milió de visites. De fet,
ha aconseguit que tothom se sà-
piga la seva cançó allà on com-
peteix. “NorthFace, AirForce,
Chandal”, diu la tornada. Sobre
els números, Gómez afirma que
tot és gràcies a en ‘Jano’ i el seu
projecte: “BDP és un trampolí per
donar-nos visibilitat i tot el que
estic generant és gràcies a ell”. 
I encara que tot és un procés,

ja està fent concerts, setmana si,
setmana no, i ja té un mànager
que l’ajuda a buscar-ne més.  

Un trampolí a la vidad’artista
» Les batalles de cançons s’han convertit en un fenomen viral a tot l’Estat impulsat des de Barcelona

» Batallas De Promesas és l’organització que s’encarrega d’aplegar centenars de joves a cantar

En Mario Gómez, àlies Mario Los Códigos, és un dels artistes que ha impulsat la seva carrera gràcies a les batalles de cançons. Foto cedida

Guillem Francàs
BARCELONA
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NLes millors
perles

Almeida és sinònim d’espectacle. Fa poc, ha protagonitzat 
un nou vídeo hilarant durant la visita a un pavelló de

gimnàstica artística. Hi apareix saltant en un llit elàstic i acaba
atrapat en una piscina de goma-escuma i perdent-hi les ulleres.

Que et posin una multa no és agradable, però que te’n
posin quatre en menys de vint minuts ja treu de

polleguera. És el que li va passar a la Noemí, que ha dit al
diari Araque els Mossos van “abusar de la seva autoritat”.

Què faries si et toqués la loteria? En Luke Pittard, que va
guanyar 1,6 milions d’euros gràcies a la loteria britànica, es

va comprar una casa i se’n va anar de vacances. Després va
tornar a treballar al McDonald’s. Enyorava els companys.

Ala motxilla de l’escola tots havíem guardat coses
durant més temps del necessari. Ara, un repartidor de

menjar del Perú ens ha superat a tots: duia a la motxilla
una mòmia d’entre 600 i 800 anys d’antiguitat.

LA FOTOThe Academy

La lupa

Fa uns dies, a la presentació del darrer pre-
mi Sant Jordi a Badalona, Les nostres ma-
res, va sorgir l'expressió la inconsciència
de privilegi. La inconsciència de privile-

gi per part de la humanitat masculina, una pedra
de toc a desconstruir. La força del sintagma vin-
dria a ser com la de les ulleres liles o el #metoo,
que fa uns anys va ajudar al descobriment pro-
pioceptiu de moltes dones envers els masclismes
que les travessen. Paraules poderoses que ens po-
den canviar la vida. Perquè es poden haver igno-
rat coses essencials durant dècades per no saber-
les veure o no tenir consciència de la necessitat de
fer-ho. Però un cop són descobertes, ja mai més
es deixen de poder mirar. Aquest és el poder del
feminisme combatiu que va fent caure, una rere
l'altra, totes les capes d'engrut que distorsionen
la mirada. I malgrat que molts homes no han es-
tat capaços, encara, de descobrir-se en els sòlids
privilegis del patriarcat, la resistència a perdre'ls
sacseja i reubica. Només hi ha dues possibilitats:
sumar a la transformació feminista o ancorar-se
al resistencialisme reaccionari. I ja se sap, l'opció
reaccionària és atiada ferotgement per l'extrema
dreta. Però no només. Aquests dies a Badalona
hem assistit a un pervers exercici d'odi transfò-
bic disfressat de llibertat d'expressió en una pre-
sentació de llibre, per sort fallida. Impressiona
veure dones que es consideren feministes i que de-
fensen els drets de les dones sumant a l'odi con-
tra les persones transgènere. És la mateixa in-
consciència de privilegi que es transmet en cadena,
baula a baula, contra les més afeblides.

No volem ser princeses, volem ser alcaldesses
és una altra d'aquelles expressions que fan can-
viar mirades i consciències. Com totes les nenes
de la meva generació, segurament vaig rebre

molts inputs per fer-me somiar en ser princesa.
L'esquema de l'amor romàntic, del príncep que
rescata i de la dona que espera ser rescatada, sem-
pre en rol d'inferioritat, s'inoculava en aquell tar-
dofranquisme de lluites feministes que ens obrien
els ulls i ens mobilitzaven per reivindicar la igu-
altat. Es van assolir alguns drets, sí. Però el
marc de desigualtat i domini patriarcal continuava
sent el mateix. Ni jo ni moltes nenes de la meva
generació ens havíem plantejat mai ser alcaldes-
ses ni assumir altres responsabilitats relaciona-
des amb liderar, administrar i accedir al poder.
Està més que demostrada la influència dels mis-

satges implícits als contes, la influència dels per-
sonatges i els seus rols, i la diferència d'expecta-
tives segons el gènere que es transmet en cada
gest, conversa i tracte durant la criança i en
créixer, a casa, a l'escola, al carrer, als mitjans i
a les xarxes.
La invisibilització dels referents dones i els es-

tereotips de gènere en tots els àmbits professio-
nals –també en el polític– i en l'assumpció de les
cures que sostenen la vida han viatjat fins al se-
gle XXI de bracet amb les desigualtats salarials,
la violència i el maltractament, els assassinats i
els abusos. Per això, aquesta contraposició lèxi-
ca és una síntesi de quin és un dels reptes més im-
portants que tenim al davant. Si no canvia el sis-
tema de cures ni l'androcentrisme imperant,

encara ara qualsevol aspiració manté les dones en
desigualtat de condicions, sempre. Per això el fe-
minisme combatiu és imprescindible, i és un re-
gal per a totis.
Badalona va introduir per primera vegada el

feminisme a l'Ajuntament i a les polítiques pú-
bliques a partir del govern que, el 2015, vaig te-
nir l'orgull de liderar com a alcaldessa. Molts ajun-
taments del canvi d'aquell mandat vam introdu-
ir una forta empremta feminista, com a innova-
ció transcendent respecte de les clàssiques i ob-
soletes polítiques d'igualtat i de tots els àmbits de
les polítiques públiques. El Pla Estratègic Femi-
nista que vam impulsar ha representat un abans
i un després que, malgrat que en els darrers anys
no s'ha desenvolupat prou, continua marcant el
camí a seguir. Antigament, s'havien desenvolupat
programes d'igualtat i activitats adreçades a les do-
nes, però la irrupció del Partit Popular el 2011 va
liquidar-ho tot. L'albiolisme es va carregar el cir-
cuit de prevenció i detecció de les violències
contra les dones, el SIAD, la regidoria de la
Dona, el Consell de participació... I per no haver-
hi no hi havia ni Pla d'Igualtat de les treballado-
res i treballadors, ni Pla LGTBIQ+, ni plans de co-
educació, ni... Només Dona i Gent Gran de Cul-
tura mantenia programació formativa. Afortu-
nadament, el Pla Estratègic Feminista va suposar
una revolució transversal, i si bé les traves per dur
a termes la modernització i professionalització de
l'Ajuntament no van facilitar disposar immedia-
tament de l'estructura necessària per desenvolu-
par-lo sencer, aquell breu trienni innovador con-
tinua sent una brúixola de rumb imprescindible. 

Pocs minuts abans del termini per lliurar l'ar-
ticle m'arriba l'horror de la violació infantil al
Màgic. Consternació, suport i compromís.

Anem fent caure, una rere l'altra,
totes les capes d'engrut que

distorsionen la mirada

per Dolors Sabater

Princeses o alcaldesses
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Més habitatge públic al barri 
del Besòs i el Maresme1

2
Barcelona Activa farà tres pols d’innovació 
en naus industrials del Besòs i el 22@

En marxa les obres per transformar un
segon tram del carrer Almogàvers

El Disseny Hub acollirà una nova edició 
de les jornades Barcelona React

Trias proposa construir habitatge públic de
lloguer en col·laboració amb el sector privat

El + llegit líniaSantMartí.cat
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A les xarxes

@mroblir: És impossible demanar a Ma-
nel que continuïn quan ens hem passat 12
anys dient a la mínima: “Tan bo és insistir
com saber-se retirar”.

@maticatradio: Sala-i-Martin, sobre la fa-
llida del Silicon Valley Bank: “És difícil que
es reprodueixi en altres llocs. El que ha
causat aquesta fallida és un pànic bancari”.

#SiliconValleyBank

@jofrellombart: Entre l’Operació Catalu-
nya i el Cas Negreira, oi que no sabeu en
quin dels dos el govern espanyol s’ha per-
sonat com a acusació? Exacte.

#CasNegreira #ManelS’Atura

Safata d’entrada

La cuina de l’Escola la Pau
ja està operativa. Això
potser sembla fàcil de dir,

però no es tracta d’una actuació
més: té al darrere una història de
lluita i de compromís que en
aquest barri ho ha significat tot.
No podem escriure sobre l’Escola
la Pau sense emocionar-nos i
parlar de tots els canvis que s’hi
han produït des de l’any 2015,
quan el govern de l’alcaldessa
Ada Colau va apostar de mane-
ra decidida per l’educació com a
eina per revertir les desigualtats.
Només es pot sentir amor quan
parlem de l’Escola la Pau, amor
envers les famílies, els infants i
un equip directiu que lluita per
transformar realitats. 
La transformació de l’Escola

la Pau té el seu inici en una de les
primeres trobades de l’alcaldes-
sa de Barcelona amb el veïnat.
Aquell dia, l’equip docent, diri-
git per la Sònia Burgués, va ex-
pressar la seva desesperació da-
vant les mancances que patien a
l’escola. Algunes d’elles eren òb-
vies, com en el cas de la sala d’ac-
tes, inclinada, amb mobiliari
malmès, mal il·luminada i mal
sonoritzada, fet que impossibi-
litava qualsevol activitat en con-
dicions. També el pati estava
deixat i amb una inclinació que
feia que guanyés al futbol qui es-
collia primer el costat del camp.
A banda del més visible, es va

comentar la manca de recursos
i de determinats perfils neces-
saris per donar suport al pro-
fessorat i acompanyar l’alumnat,
i també una reivindicació his-
tòrica, de fa més de 30 anys,
d’antics alumnes que ara ja són

L’Escola la Pau, una transformació participativa
per Alberto Cordobés i Eva Campos (Barcelona en Comú)

pares de l’escola: tenir una
cuina per donar un àpat digne,
cuinat el mateix dia i que tin-
gués en compte les recoma-
nacions nutricionals. 
Primer vam començar amb

el pati, transformant-lo en un
espai d’estada agradable, verd
i sostenible. Després, la sala del
teatre, fent un auditori total-
ment equipat, obert al veïnat i
que comparteix programació
cultural amb l’auditori de Sant
Martí. I fins i tot vam aconse-
guir enriquir l’escola amb per-
fils professionals de reforç a de-
manda de l’equip docent. Però
faltava aquella cuina tan de-
mandada, que seguíem inten-
tant aconseguir negociaciant
amb la Generalitat, fins que va
arribar una oportunitat que
ho va canviar tot.
La Maria, secretària i pro-

fessora de l’escola, va sentir
que a Barcelona s’iniciava un
nou projecte anomenat Pres-
supostos Participatius, i que a
Sant Martí s’oferien 3,6 mi-
lions d’euros per repartir en-
tre els projectes que tinguessin
més suport ciutadà. De se-
guida va parlar amb la Sònia i
li va dir: “I si ens hi presen-
tem? Podríem aconseguir la
cuina”. Aquí va començar l’a-
ventura. Aquest objectiu va
mobilitzar les famílies, els
alumnes i l’equip docent, que
van iniciar una campanya per

aconseguir els vots necessaris
per fer realitat un somni llar-
gament reivindicat.
Ha estat meravellós veure

com han fet pinya amb el bar-
ri per portar al carrer una
campanya que els ha fet su-
mar els vots suficients per ser
un dels projectes amb més su-
port dins dels Pressupostos
Participatius. Amb gairebé
8.000 persones participant-
hi, centenars de projectes i en
un barri històricament des-
afavorit, van aconseguir que el
seu fos un dels set projectes
més votats: ajudant qui no sa-
bia com utilitzar el web, bus-
cant vots on podien i fent
participar qualsevol que po-
gués votar. Tot aquell esforç
ha donat resultats i no podria
ser més satisfactori.
L’emoció per haver guany-

at no ha fet ombra a la del dia
de l’estrena, el gener passat.
Veure les criatures gaudint del
nou espai i assaborint un men-
jar saludable, acabat de fer i
cuinat amb totes les garanties
va ser la culminació d’un treball
d’anys en aquesta escola i que
ha de continuar. D’aquell àpat,
que en alguns desafortunats ca-
sos pot ser l’únic que algunes
criatures poden fer en condi-
cions al dia, ens quedem amb
una frase que algú va dirigir a
l’alcaldessa i que ho diu tot:
“Ara, per fi, mengem bo”.

Els semàfors

La rambla de Prim té una nova
obra d’art urbà, un mural de 25

metres que explica la història del
Besòs i el Maresme. És obra del
col·lectiu La Matrioska, amb la
col·laboració del Centre Cívic 

el Besòs i el Maresme i el Pla de
Desenvolupament Comunitari.

pàgina 10La Matrioska

Des de fa setmanes les fonts del
CAP Maragall no funcionen, cosa

que feia que l’aigua de l’aixeta
sortís marró fins que es va decidir

tallar-la. L’Institut Català de la
Salut ja va resoldre el problema

del color de l’aigua i diu que aviat
també s’arreglaran les aixetes. 

pàgina 10Salut

Barcelona va acollir el passat 
7 de març la primera Jornada

Internacional de Comerç
Emblemàtic en ciutats

europees, fruit de la flamant
aliança municipal entre la

capital catalana i París, 
Roma i Lisboa. 

pàgina 15Ajuntament
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L’Ajuntament ha posat en marxa
el nou programa que ha de per-
metre finançar un total de 18
projectes que impulsen diferents
entitats arrelades als barris. La
iniciativa, batejada amb el nom
‘Experiències de ciutat’, aposta
per projectes socioculturals que
es potenciaran a través de la ges-
tió que farà el Consorci de Turis-
me de Barcelona, que en farà di-
fusió. De fet, els 700.000 euros de
finançament que tindrà el pro-
jecte surten de l’impost de les es-
tades turístiques.
Així doncs, les ajudes seran

d’un màxim de 50.000 euros per
projecte. La convocatòria està
oberta des del passat mes de de-
sembre i l’avaluació de les candi-
datures les ha fet un comitè tèc-
nic format per la Direcció de Tu-
risme i Indústries Creatives de l’A-
juntament, tècnics dels districtes
i de l’ICUB i per Turisme de Bar-
celona. De tota la feina feta, s’han
escollit els següents projectes:

CIUTAT VELLA
Dos projectes que enforteixen la
xarxa associativa i fomenten el
sentiment de pertinença al bar-
ri: el festival de Cultura Raval(s)
i el BuskeRAI. Festival d’artistes
del carrer.

EIXAMPLE
El suport es destina a la 17a Fira
modernista de Barcelona, orga-
nitzada per Coreixample, l’As-
sociació comercial de la Dreta de
l’Eixample i que s’emmarca dins
de les activitats de la Festa Ma-
jor del barri.

SANTS-MONTJUÏC
La mostra Tradicat, que promou
l’Associació Sants Establiments

Units des del 2019 i que omple
un quilòmetre i mig del Carrer
de Sants amb una mostra de
dues-centes parades. I, d’altra
banda, la tradicional i emble-
màtica Fira Medieval de l’Asso-
ciació de Comerciants de Creu
Coberta. Es tracta d’una fira te-
màtica que reuneix un gran
nombre de públic.

LES CORTS
La 24a edició de Festival Cir-
corts podrà créixer amb el su-
port financer obtingut per ins-
tal·lar una carpa de circ que aco-
lliria part del seu programa
d’espectacles.

SARRIÀ-SANT GERVASI
el primer projecte és l’exposició
‘Negre: del dol a la seducció’, de
la Fundació Rocamora i la Fun-
dació Antoni de Montpalau. L’al-
tre seleccionat és la Festa de
Sant Martí-Jornada del vi novell

a Can Calopa, juntament amb el
Collserola Floreix, que també té
lloc a Can Calopa.

GRÀCIA
El finançament serà per a les
Diades de Castellers que es fan
des del 1997.

HORTA-GUINARDÓ
El club esportiu del Futbol Club
Martinenc organitza el Cros 3
Turons- la Diablada. Aquesta
iniciativa ha estat escollida jun-
tament amb el Pessebre vivent
de la Torre del Suro.

NOU BARRIS
La festa gallega de San Froilán,
tot un referent al districte, ha es-
tat escollida juntament amb
tres projectes més amb esperit
local: el festival Les Sopes del
Món, La Roquetes fashion, food
& wood week i el Campament
Reial de Nadal.

SANT ANDREU
el Jazzing Festival de Jazz de Sant
Andreu és tot un referent i per això
passarà a formar part de les ‘Ex-
periències de ciutat’.

SANT MARTÍ
Per últim, en el cas del Sant
Martí la tria és pel Festival Es-
cena Poblenou, una mostra

d’arts escèniques contemporà-
nies multidisciplinària i impli-
cada amb el territori.

“PROJECTES MAGNÍFICS”
Durant la presentació del pro-
jecte, que va tenir lloc a finals de
febrer, el regidor de Turisme i In-
dústries Creatives, Xavier Mar-
cé, va explicar que la principal in-
tenció de la iniciativa ‘Expe-
riències de ciutat’ és “fer justícia
a la feina que es fa als barris i als
districtes i posar en valors coses
singulars que sorgeixen de l’im-
puls genuí dels veïns i que tenen
interès comercial, cultural, gas-
tronòmic o esportiu”.
Marcé, en paral·lel, va re-

marcar que la tria de tots els
projectes s’ha fet tenint en
compte tres aspectes: un arre-
lament definit, que siguin or-
ganitzats per agents culturals
del districte i que tinguin una
singularitat remarcable.

Albert Ribas
BARCELONA

Projectes ambànima
» Barcelona impulsa les ‘Experiències de ciutat’: iniciatives socioculturals als barris amb arrelament

» El programa es potenciarà a través de la gestió que farà el Consorci de Turisme de Barcelona

DESCENTRALITZAR
EL TURISME

4Un dels objectius d’‘Ex-
periències de ciutat’ és con-
tribuir a la redistribució del
turisme creant nous punts
d’atracció arreu dels barris.
Es tracta d’un objectiu  que
recull la mesura de govern
per a la ‘Creació de nous
imaginaris i continguts per
millorar la mobilitat i la sos-
tenibilitat turística’.

El projecte, que es va presentar a finals de febrer, l’impulsa la regidora de Turisme i Indústries Creatives de Xavier Marcé. Fotos: Ajuntament

Ciutat
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COMUNICACIÓ4Líniava assolir
al mes de febrer una audiència de
154.305 usuaris únics i 236.466
pàgines vistes, segons OJDinte-
ractiva. És la xifra auditada més
alta aconseguida per Línia, del
Grup Comunicació 21, i fixa el
rumb d’un creixement sostingut
amb l’objectiu de superar els
250.000 usuaris únics mensuals
al llarg d’aquest any 2023.

Es tracta de lectors metro-
politans, clarament definits, i
d’una publicació local en xarxa
i no nadiua digital, ja que tam-
bé disposa de 20 edicions ter-
ritorials en paper.
Segons el rànquing que fa-

cilita l’auditoria d’OJDinterac-
tiva de les publicacions en català
més llegides, Línia ja és el quart
mitjà no nadiu digital a l’àrea

metropolitana, després de l’Ara,
El Periódico i El Punt Avui,

tots ells diaris generalistes, d’a-
bast nacional i de pagament. 
En el rànquing general a Bar-

celona ciutat i entorn metropo-
lità (primera corona), Líniaocu-
pa la sisena posició (la vuitena si
hi incloem els audiovisuals RAC1
i betevé) i estaria entre els 20
més llegits de tota Catalunya.
El director editorial de Línia,

Arnau Nadeu, fa una valoració

positiva d’aquestes xifres. “Cui-
dem molt el perfil de l’audiència,
el target i els continguts; no fem
cap concessió a la informació ba-
nal ni volem créixer a qualsevol
preu”, apunta. “Per a Línia és es-
sencial preservar els lectors in-
formats, exigents i metropoli-
tans, els quals donen sentit al
nostre periodisme igualment
exigent i metropolità”, conclou.

Línia supera els 154.000 
lectorsmetropolitans mensuals

Comunicació

236.466
pàgines vistes
va registrar al mes
de febrer Línia, segons
OJDinteractiva



El reportatge del mes

Sembla tret d’una pel·lícu-
la. Quan algú veu per dins
l’edifici Venus per prime-
ra vegada, es queda en

xoc. Les entrades són fosques, a la
porteria hi ha bústies atrotinades,
inservibles, i Correus té problemes
per deixar-hi les cartes. Les esca-
les ennegrides del replà de l’en-
trada estan il·luminades amb un
focus d’obra que amb prou feines
deixa entreveure què hi ha al pri-
mer pis. Als patis de llum s’hi acu-
mula l’aigua que cau per les parets,
que es filtra pels baixants trencats.
És com si l’edifici plorés. 
Aquest bloc, situat al barri de

la Mina de Sant Adrià de Besòs,
sembla sortit d’una pel·lícula, sí.
Encara que l’afirmació podria en-
tomar-se com una exageració, no
està lluny de la realitat. L’any
2020, Netflix va rodar-hi Cen-
tauro, un thriller d’acció sobre
drogues i curses de motos. Ho re-
corda Paqui Jiménez, una veïna del
bloc que té un bar davant la mola
de ciment i que des de fa anys s’ha
convertit en una de les veus més re-
ivindicatives pel que fa a la demo-
lició de l’edifici i al posterior re-
allotjament del veïnat, que es de-
mana des del 2002 i que hauria
d’arribar en un futur pròxim.
“Netflix va venir a gravar aquí i a
canvi ens va posar bústies noves a
algunes de les porteries”, relata. La
història té un punt al·legòric: allà
on els governs no arriben hi està
entrant l’economia de plataforma. 
La Paqui fa un tour per l’edi-

fici i a cada poques passes s’atura
per mostrar un nou desperfecte.
“Aquí s’ha anat posant pegat so-
bre pegat”, lamenta. Al carrer, la
cosa no canvia. “A la nit surten les
rates de la biblioteca que hi ha aquí
davant”, explica la Paqui, tot de-
mostrant que un article pot can-
viar el significat d’una frase. No hi
ha una llamborda posada al seu
lloc, i caminar, sobretot per a la
gent gran, és una activitat de risc.  
L’edifici Venus no és l’únic a

Sant Adrià que viu una situació si-
milar. Certament, en aquest bloc
s’acumulen altres problemàtiques
de caràcter social. Amb tot, és la
punta de l’iceberg d’una proble-
màtica que en pocs anys podria es-
tendre’s a tota la metròpoli. Un
problema molt greu que amena-
ça el territori i del qual es parla poc.
Què es farà a la regió amb tots els
edificis que estan en mal estat? 

UN GREU PROBLEMA
Les darreres dades del cens de
l’Institut Nacional d’Estadística
(INE) del 2011 revelen que un de
cada 10 edificis a l’àrea metropo-
litana no està en bon estat. El cens,
que es fa cada dècada, determina
que el cas de Sant Adrià és més im-
pactant que la resta, ja que aquí un
de cada cinc habitatges està en mal
estat. Malgrat tot, altres munici-
pis presenten xifres similars. És el
cas de Badia del Vallès, on el 18%
dels edificis no estan en bon estat,
l’Hospitalet (18%), Barcelona
(14%), Santa Coloma (13%) o Sant
Joan Despí (14%). 
En altres ciutats de la regió, la

situació és ben diferent. A Begues,

Tiana, Santa Coloma de Cervelló
o Sant Just, el percentatge d’edifi-
cis en mal estat no supera el 5%. Es
podria inferir, doncs, que hi ha una
relació entre l’estat dels edificis i la
riquesa, ja que aquests darrers
indrets estan per sobre de la mit-
jana de renda disponible a l’àrea
metropolitana, que se situa en els
25.000 euros. D’altra banda, San-
ta Coloma de Gramenet o Badia es-
tan per sota dels 17.000 euros. No
obstant això, en ciutats de rendes
mitjanes com Barcelona o Sant

Joan Despí, el volum d’edificis en
mal estat està relacionat amb l’e-
xistència de zones empobrides.
És el cas del barri de les Planes

de Sant Joan Despí, on el movi-
ment veïnal fa temps que reclama
la millora dels habitatges. Daniel
Frías, integrant de l’associació de
veïns, assenyala que “els pisos te-
nen molt mala qualitat i no com-
pleixen la normativa d’aïllament”.
En el cas de Barcelona, els habi-
tatges més degradats són en bar-
ris com Ciutat Meridiana, on se-

gons Filiberto Bravo, de l’asso-
ciació de veïns, “hi ha pisos que te-
nen més de 50 anys, que no tenen
aigua ni llum, que estan en estat
ruïnós i que tenen façanes a mig
arreglar”. De la mateixa manera,
Ángel Cordero, d’Acció Raval,
afirma que al centre de Barcelona
hi ha edificis que presenten “da-
nys estructurals clars, com esca-
les deteriorades o fissures a les pa-
rets”. “Hi ha pisos amb portes, in-
tèrfons i bústies trencades i patis
de llum plens de brutícia”, afegeix.

És per tot això que l’integrant
de la Federació d’Associacions
Veïnals de Barcelona (FAVB) Juan
Camilo Ramos sentencia que la
manca de reformes en edificis i pi-
sos a la capital catalana i al terri-
tori metropolità “anirà en augment
i tindrà més impacte en certs con-
textos socials”. 

D’ON PLORA LA CRIATURA?
No hi ha un únic motiu que ex-
pliqui la situació de degradació
dels pisos a la metròpoli. De totes

El bloc Venus, situat a la Mina de Sant Adrià de Besòs, és l’exemple més clar d’edifici en estat de degradació a la metròpoli. Foto: Albert Alexandre

A l’àrea metropolitana de Barcelona, un de cada 10 edificis es troba en mal estat.
En alguns municipis del territori, aquest problema encara és pitjor. Parlem amb

veïns per entendre com són els barris en els quals els habitatges són antics i
defectuosos i radiografiar una situació que en el futur només farà que agreujar-se. 

Edificisdecadents: 
unproblemasilenciós
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El reportatge del mes

n Com en el dilema de l’ou i la galli-
na, si parlem de l’estat dels edificis, cal
fer-se la següent pregunta: la droga
fa que els barris es degradin i els edifi-
cis derivin cap a un estat ruïnós o és
en els indrets amb habitatges més
precaris on s’instal·la la droga? No hi
ha una resposta clara per a aquesta
pregunta. Tot i això, en molts dels bar-
ris on hi ha més pisos en estat defi-
cient també hi veiem aflorar el mercat
il·legal de la droga, amb tots els con-
flictes veïnals que això comporta. “A
la tarda, quan tanca la sala de veni-
punció, els carrers s’omplen de drogo-
dependents”, explica Paqui Jiménez,

de la Mina. Ella, que és veïna del bloc
Venus, diu que a l’edifici hi viuen toxi-
còmans. De fet, fa un temps, al terrat
de l’edifici es va instal·lar un grup de
consumidors. “També hem tingut
problemes de persones que punxa-
ven la llum i, sovint, eren plantacions
de marihuana en pisos”, explica. 
Aquest problema és similar al que

relata Carles Sagués, de la Plataforma
Sant Roc Som Badalona. En aquest
barri, fa un temps es van fer famosos
els talls de llum que patien els veïns.
L’alcalde d’aleshores, Xavier García
Albiol, va responsabilitzar-ne les
plantacions de marihuana que hi ha
al barri, obviant les deficiències de la

xarxa elèctrica. Des de l’oposició es va
atacar el líder del PP dient que els
talls es produïen per la manca d’in-
versions. Per a Sagués, tot suma. “Hi
ha pisos amb plantacions que cal per-
seguir, però el percentatge és ínfim
en comparació amb el de famílies
que punxen la llum per necessitat”,
afirma. “Cal separar-ho, però quan un
lloc està malament, plou sobre mullat
i és fàcil que hi aparegui l’abandona-
ment”, reflexiona. “Per atacar el pro-
blema, és imprescindible afrontar la
realitat: amb ingressos de 400 euros
no es poden assumir les despeses de
l’habitatge”, denuncia. 

El cas del Raval de Barcelona és
potser el més complex d’analitzar, ja
que aquí, segons apunta Ángel Cor-
dero, d’Acció Raval, “hi ha una relació
clara entre edificis en mal estat i
punts de venda de droga”. De fet, els
venedors acostumen a instal·lar-se
en els pisos en pitjor estat. “Creiem
que si els traficants s’hi posen és per-
què la propietat no és on hauria de
ser”, assenyala. Per altra banda, afir-
ma que aquests pisos, que poden te-
nir més de 200 anys, no han viscut
pràcticament cap millora. “Les refor-
mes només les fan grans fons d’inver-
sió en edificis de luxe per a estudiants
estrangers o turistes”, conclou. 

El paper de la droga

maneres, barris com les Planes,
Ciutat Meridiana, Sant Roc o la
Mina comparteixen similituds.
La primera, i més evident, és
l’antiguitat dels immobles. L’a-
llargada ombra del franquisme
també enfosqueix aquesta histò-
ria, ja que sobretot a l’extraradi les
cases es van construir als anys 60,
durant l’anomenada època del
desarrollismo. “Les Planes és un
barri antic que es va construir du-
rant els anys 50 i 60 i on es va es-
pecular sense miraments”, la-
menta Frías. “Molts edificis no
compleixen les mesures d’acces-
sibilitat i, per això, no tenen as-
censor”, diu. A més, explica Frías,
aquests edificis es van alçar “com
bolets”, fora de la llei, i per aquest
motiu tenen deficiències estruc-
turals que fan que “a l’estiu hi faci
molta calor i a l’hivern molt fred”. 
Per la seva banda, Filiberto

Bravo, de Ciutat Meridiana, as-
segura que en habitatges tan vells
com els del seu barri i on la man-
ca de rehabilitació ha estat total “el
temps ha anat passant i la deixa-
desa ha degradat els pisos”. Se-
gons el seu parer, tot això s’ha vist
agreujat per  la crisi immobiliària
derivada del crac econòmic del
2009. “Aquí, una tercera part
dels pisos van ser adquirits pels
bancs, molta gent va haver de

marxar i aquests habitatges van
quedar en els llimbs”, afirma.
“Els bancs no fan res per deixar-
los més decents i sovint no pagu-
en les despeses de comunitat”, de-
nuncia. Tampoc hi ajuda que
moltes famílies ocupin els pisos i
no “puguin pagar per arreglar-los”,
considera.  
Així mateix, Carles Sagués,

de la Plataforma Sant Roc Som
Badalona, explica que molts dels
plans públics per millorar aquest
barri vulnerable es van veure atu-
rats per la crisi. “Durant el tripartit,
hi va haver un projecte de reno-
vació a Sant Roc que més tard es
va parar. La meitat del barri va ser
reallotjat en pisos en bon estat,
però l’altra no”, lamenta. 

LES DERIVADES
Una esquerda, una humitat, la
manca d’ascensor, unes parets
de paper de fumar... Tot té con-
seqüències que afecten la vida
de qui viu en un pis amb aques-
tes problemàtiques. En aquest
sentit, donada la situació de crisi
climàtica actual d’augment de les
temperatures extremes, des de
l’Observatori Metropolità de l’Ha-
bitatge de Barcelona (O-HB) aler-
ten que a la ciutat “hi ha un parc
envellit i vulnerable energètica-
ment”. Segons els seus càlculs, un

Sant Adrià de Besòs,
amb construccions 
com el bloc Venus, 
és l’epicentre dels
edificis en mal estat, 
ja que un de cada cinc
es troba en una 
situació preocupant

87% dels edificis van ser constru-
ïts abans del 1980 i, per tant, “ex-
empts de la primera normativa en
matèria d’eficiència energètica
estatal”. Així, el mal estat dels
edificis es veu reflectit en el preu
de la factura. Dit d’una altra ma-
nera, les llars en pitjors condicions
i que sovint es troben en barris
empobrits tindran més problemes
per pagar l’electricitat o el gas
per escalfar-se o refredar-se. Així,
segons l’O-HB, si no hi ha solu-
cions, “un 25% de les llars”  hau-
ran de destinar “més d’un 10%
dels seus ingressos” a pagar les fac-
tures i, per tant, tindran “risc de
pobresa energètica”. 

MANS A L’OBRA
L’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB) no és aliena a aquesta
problemàtica i, per aquest motiu,
està intentant posar-hi solucions.
El passat 10 de febrer anunciava
una inversió provinent dels Fons
Next Generation, que ascendia a
més de 100 milions, per rehabili-
tar 13.000 habitatges. “Els fons mi-
lloraran la vida dels municipis i
dels seus veïns”, celebrava el vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, aquell dia.
Per a Juan Camilo Ramos, de

la FAVB, els fons europeus són
“una ajuda, però no seran sufi-

cients, perquè normalment només
van destinats a l’eficiència ener-
gètica”. “No solucionaran el pro-
blema de fons, perquè una reha-
bilitació integral és molt cara”, afe-
geix. Més contundent es mostra
Daniel Frías quan diu que a les
Planes, on el 60% de la població
té més de 65 anys i el 80% dels ha-
bitatges no tenen ascensor, “par-
lar d’eficiència energètica té poc
sentit”. “Ens diuen que els di-
ners es destinaran a aquest tema,
però nosaltres tenim problemes
molt abans que posar plaques
solars”, es queixa. “És com reha-
bilitar la casa per la teulada, per-
què el que és prioritari són els as-
censors”, assevera. 
Sens dubte, la determinació de

l’AMB és necessària i demostra que
l’organisme és conscient d’un pro-
blema poc conegut i prioritari.
Tot i això, la mesura anunciada, en
un territori com el metropolità que
suma 600.000 immobles, no dei-
xa d’entomar-se minsa. Això fa té-
mer el pitjor: davant d’un parc
d’habitatges gegantí que cada any
s’envelleix, poden sorgir nous
Venus? 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

Al barri del Raval de
Barcelona hi ha pisos
amb portes, intèrfons 
i bústies trencades,
patis de llum plens de
brutícia i on la manca
de manteniment 
és total

En molts barris amb un parc d'edificis deteriorat 
es detecten punts de venda de droga i pisos 
on es cultiven plantacions de marihuana
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Descartat el projecte de la Casa
de les Lletres del Poblenou

» El 2017 es va presentar la proposta per a l’edifici de Roc Boronat
» L’Ajuntament encara vol convertir-lo en un equipament cultural

Un mural per explicar el barri
del Besòs i el Maresme

HISTÒRIA4La rambla de Prim té
una nova obra d’art al carrer. Es
tracta d’un mural de 25 metres
que explica la història del barri del
Besòs i el Maresme a través de mi-
lers de fotografies antigues i ac-
tuals del veïnat. L’obra es troba a
la placeta situada entre el Men-
jador Solidari Gregal i l’Associa-
ció de Veïns i Veïnes El Besòs.
La imatge central és de la

rambla d’inicis dels anys 60 amb
el Maresme a la dreta i el Besòs a
l’esquerra. 3.000 fotografies for-
men el mural on 600 són retrats
actuals del veïnat.

Així doncs, l’obra d’art expli-
ca la rambla de Prim com a pont
d’unió entre el Besòs i el Mares-
me, el paper de les dones en la
transformació del barri o les re-
ivindicacions veïnals, entre al-
tres temes que s’han tractat.

FARISTOL REIVINDICATIU
D’altra banda, la rambla de Prim
també té des de fa poc un altre re-
cord històric, un faristol que ho-
menatja les dones del Besòs i el
Maresme que van lluitar a finals
dels 70 per unes millors condi-
cions dels habitatges del barri.

El CAP Maragall pateix nous
problemes, ara amb les fonts
EQUIPAMENTS4Ascensors fora
de servei i aigua de l’aixeta bru-
ta: aquests eren els problemes
principals del CAP Passeig de
Maragall fa cosa d’un mes i
mig. Tot i que aquests dos ja
s’han resolt, n’han sorgit de
nous. Fa setmanes que les fonts
de l’equipament no funcionen i,
tot i que uns cartells marquen el
passat 27 de febrer com a data
de solució, el cert és que més de
quinze dies després la situació
continua sent la mateixa. 
Així ho denuncien des del

perfil de Twitter @ICS_enllui-

ta i ho corroboren tant usuaris
com professionals del CAP en
aquesta xarxa social. També ho
confirma l’Institut Català de la
Salut (ICS), que matisa que
“està previst que aquesta ma-
teixa setmana l’empresa pro-
veïdora ho resolgui”.
“Recordem que l’aigua de

l’aixeta sortia marró fins que
van tallar (literalment) l’aigua ca-
lenta”, subratllen des del comp-
te @ICS_enlluita, amb indig-
nació. Sigui com sigui, des de
l’ICS deixen clar que aquell pro-
blema “ja es va resoldre”.

El mural de rambla de Prim. Foto: Ajuntament

Política | Colau es troba amb el veïnat de dos barris
L’alcaldessa Ada Colau es va trobar el passat 14 de març amb el veïnat de la
Verneda i la Pau i de Sant Martí de Provençals a la Biblioteca Gabriel García

Márquez per escoltar les seves inquietuds, reivindicacions i propostes.

El projecte de la Casa de les Lletres
del Poblenou, que havia de servir
per rehabilitar i donar una nova
vida a l’edifici de Roc Boronat, 99-
115, ha quedat finalment descar-
tat. Així ho han confirmat des de
l’Ajuntament a Línia Sant Martí. 
Cal recordar que la creació

d’aquest equipament cultural si-
tuat al conjunt del 22@ va ser
anunciada l’abril del 2017 per l’a-
leshores tinent d’alcaldia d’Em-
presa, Cultura i Innovació, Jaume
Collboni. L’edifici, que havia aco-
llit les antigues cotxeres de la
Companyia General d’Autobu-
sos, s’havia de convertir en la seu
del sector del llibre a la ciutat. La
previsió era inaugurar-lo el 2019. 
Res més lluny de la realitat: el

projecte va quedar aturat des-
prés que es trenqués el pacte de
govern entre comuns i PSC aquell
mateix any. No va ser fins al febrer
de 2020 que, tal com va publicar
el TOT Barcelona en aquell mo-
ment, l’Ajuntament va voler re-
prendre’l. Poc després, però, va es-
clatar la pandèmia del coronavi-
rus i no se’n va saber res més. Fins
al passat 22 de febrer. En el marc
d’un paquet de mesures per fo-
mentar l’ús del català a la ciutat, el
consistori va anunciar la creació de
“l’oficina de la llengua catalana” de
Barcelona i la seva ubicació “a la
Casa de les Lletres del Poblenou”,
tal com deia la nota de premsa pu-
blicada aquell dia.
Tot i fer servir el mateix nom,

setmanes després d’aquest anun-
ci, des de l’Ajuntament asseguren

que “el projecte de la Casa de les
Lletres va quedar descartat”.
També deixen clar que, com ja
semblava evident, en els dos me-
sos i escaig que queden de man-
dat no es farà cap intervenció a
l’edifici de Roc Boronat. Això sí,
mantenen la voluntat de fer-hi un
equipament cultural i afirmen
que “s’està treballant en la re-
dacció d’un projecte” nou.
Concretament, la intenció del

govern municipal ara és instal·lar
una sala d’actes i d’exposicions a
la planta baixa, mentre que a la
primera planta vol habilitar aules
per a activitats formatives i tallers,
així com sales de reunions. Pel que
fa a les plantes superiors de l’edi-
fici, es destinaran a acollir les
seus del Consorci de Biblioteques
de Barcelona i del Consorci per a
la Normalització Lingüística de la
ciutat. Aquest últim ús encaixa
amb l’anunci d’ubicar-hi l’oficina
de la llengua catalana.

“SE N’HAN OBLIDAT”
Des de l’Associació de Veïns del
Poblenou, Salva Clarós explica
que ningú els havia comunicat ofi-
cialment que el projecte de la

Casa de les Lletres hagués quedat
descartat, si bé ja ho havien donat
per fet, en veure que no avançava.
“Se n’han oblidat”, lamenta. 
Per a Clarós, el més important

és la rehabilitació de l’edifici his-
tòric del carrer de Roc Boronat. En
aquest sentit, té clar que “sense un
gran projecte, costa que es desti-
nin diners a coses així”. Tenint en
compte això, la insistència de l’A-
juntament per convertir aquest
immoble en un equipament cul-
tural podria ser una bona notícia,
però Clarós es mostra escèptic
amb qualsevol proposta a dos
mesos de les eleccions. “És absurd
parlar d’això ara perquè, en fun-
ció de qui guanyi les municipals,
s’hi farà una cosa o altra”, apunta.
D’altra banda, recorda que la

Taula d’Equipaments del Poble-
nou, de la qual forma part l’AV,
presentarà aviat el llistat d’edificis
i serveis que li calen al barri. Creu,
per tant, que seria adient decidir
els usos de les antigues cotxeres,
que “disposen de molt d’espai”,
d’acord amb les necessitats del ve-
ïnat. Per contra, considera que els
projectes contemplats fins ara per
l’Ajuntament eren massa “difusos”.

L’edifici de Roc Boronat, 99-115, en desús. Foto: Google Maps

Anna Utiel
EL POBLENOU
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Grans canvis permillorar
la vida de les persones
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HABITATGE
El pla 22@ generarà 17.000

habitatges públics i assequibles

CULTURA
Obre la nova
biblioteca Gabriel
García Márquez

EDUCACIÓ
Més escoles de
primària, bressol 
i cicles formatius

SALUT
Acord per duplicar 
la capacitat de
l’actual CAP Besòs

URBANISME
El gran parc a Glòries uneix barris 
i districtes amb espais per al veïnat 

S A N T  M A R T Í
CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

Sant Martí
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4Durant el mandat l’impuls al dis-
tricte de Sant Martí s’ha centrat en
els àmbits del treball, de l’economia,
de l’habitatge, de l’educació, de la
sanitat i de la seguretat, els pilars
d’una societat vertebrada. L’incre-
ment de la despesa corrent i la in-
versió, així com la mirada en el fu-
tur més immediat, ha possibilitat
que el programa de transformació
de la ciutat, i en concret del Districte,
es materialitzés en els projectes de
transformació de la plaça de les Glò-
ries Catalanes, el tancament de les
discoteques i el nou Pla Director del
Port Olímpic, la renovació de la
transformació del 22@, el Programa
de regeneració urbana als barris del
Besòs i el Maresme i la Pau, l’apro-
vació definitiva del Pla urbanístic del
sector Prim amb el carrer Santan-
der que ha d’acompanyar les obres
de l’àmbit ferroviari Sagrera-Sant
Martí, la renovació i millora en in-
fraestructures com ara el pont de

Santander, l’enderroc de l’antic ci-
nema Pere IV que dona per inicia-
da l’obra del que serà el nou equi-
pament municipal amb auditori, bi-
blioteca i CAP, un nou i significatiu
nou equipament al qual s’hi su-
maran d’altres arreu del Districte per
a l’educació, la salut, els esports i la
cultura, fonamentalment.

SEGURETAT I NETEJA
La seguretat genera llibertat i és per
això que la Guàrdia Urbana  ha aug-
mentat la seva plantilla a la Unitat
Territorial del Districte, amb un
24% més d’agents (i un increment
molt notable de dones, del 32% del
total). El gener de 2022 també es va
recuperar per a Sant Martí la unitat
nocturna compartida només amb
el Districte de Sant Andreu. 

La neteja s’ha vist incrementa-
da al llarg del mandat amb diferents
actuacions específiques, i des del
primer trimestre de l’any 2022 , amb
la nova i modernitzada contracta-
ció de neteja de la ciutat. El man-
teniment dels carrers i places ha es-
tat, un mandat més, una tasca si-
lenciosa efectuada pels serveis tèc-
nics de l’Ajuntament. 

PROJECTES DE MILLORA
Al llarg del mandat s’han portat a
terme projectes de millora que
han d’impactar molt positivament
en la ciutadania i que estan cridats
a ser les palanques de millora del fu-
tur. Un d’ells és a les Glòries. El
projecte La Canòpia uneix barris i
Districtes i està significant la ge-
neració de nous equipaments, i
on la cobertura de la Gran Via por-
tarà una nova rambla.

Un altre és el Port Olímpic. El dis-
tricte ha hagut de gestionar múl-
tiples conflictes i, a hores d’ara,  ja
s’han desallotjat totes les activitats
conflictives, s’han finalitzat les ob-
res del dic de Recer, s’han iniciat les
obres del nou moll de Gregal, i no-
més està pendent d’entrar en ob-
res d’actualització del que serà el
nou Centre Municipal de Vela.

Al barri del Besòs i el Maresme
s’hi ha dedicat una especial atenció
per fer front a una situació social i
urbana complexa. S'ha fet evident
a través de la signatura del Com-
promís pel Besòs i el Maresme, un
full de ruta acordat entre el veïnat
i les institucions. La Verneda i la Pau
es troba immers en un dels pro-
cessos de transformació més im-
portants dels darrers decennis amb
la urbanització dels terrenys de la
fàbrica Cobega i de la part munta-
nya del carrer Santander fins a
Prim. Entre dues actuacions es ge-
neraran uns 4.500 habitatges amb
un percentatge proper al 50% d’ha-
bitatge protegit.

Després de vint anys de l’a-
provació del 22@, s’ha actualitzat un
dels planejaments que més  impuls
i riquesa han aportat. Això per-

metrà disposar d'un milió de metres
quadrats de sostre per a activitats
productives que generaran nous
llocs de treball. 

Quant al passeig Marítim de la
Nova Mar Bella i de Llevant, s’ha re-

cuperat un gran aparcament a cel
obert per fer un passeig i ara, s’en-
cararà la llargament esperada obra
d’urbanització per donar continu-
ïtat des de la Mar Bella al Fòrum. Un
projecte que permetrà no només

passejar, sinó també anar en bici per
un carril segregat, practicar l’esport
i arribar a la sorra de la platja.

Pel que fa a la innovació,  avui
està en marxa el que serà la primera
incubadora municipal d’indústries
creatives, completant la nova orien-
tació al complex de Palo Alto o el
projecte Barcelona Urban Tech a
l’antiga fàbrica La Siberia. I en el
camp de la ciència, està iniciada la
construcció del que serà el centre
científic de la Ciutadella del Co-
neixement, el projecte impulsat
per la UPF conjuntament amb la UB
i UAB que representarà un dels
majors pols de concentració de
talent científic al sud d’Europa.

CULTURA I ESPORTS
En la promoció de l’esport s’han  en-
carat dues grans actuacions. Per

Més inversió per als
» Treball, economia, habitatge, educació, sanitat i seguretat han estat el      
» Les Glòries, la Franja del Besòs i el Port Olímpic són tres de les pala       

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

La Guàrdia Urbana
ha augmentat 

la plantilla un 24%

L’actualització 
del 22@ generarà
17.000 habitatges
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s barris
         ls grans eixos d’aquest mandat 

              anques del futur del districte  

una banda,  l’equipament esportiu
de Can Felipa on s’està projectant
una ambiciosa reforma que dota-
rà el barri d’un nou equipament i
d’una nova piscina. Per una altra, la
construcció del futur pavelló de tres
pistes al Parc i la Llacuna.

La cultura ha vist un rellança-
ment al barri de Sant Martí de Pro-
vençals amb l’obertura de la bi-
blioteca Gabriel García Márquez,
que continuarà amb la construcció
de l’escola de Música i Arts a Pere
Calafell. Al barri del Poblenou està
prevista la construcció del futur
Centre Cultural de la Casa de les Lle-
tres i la rehabilitació de la conegu-
da nau de La Granota.

EDUCACIÓ
L’educació, on l’escola pública és la
primera opció per a la majoria de fa-

mílies dels nostres barris i on aquest
curs 2023 obrirà una renovada es-
cola Auditori, es destinaran quasi 3
milions d’euros per reformar l’escola
Prim al Besòs i el Maresme, i l’ofer-
ta en cicles formatius experimen-

tarà un creixement important, fo-
namentalment en l’àmbit de l’e-
ducació digital.  Dins el mandat s’ha
formalitzat un Centre de Formació
Professional en col·laboració amb
Barcelona Activa, que s’ubicarà a l’e-

difici MediaTic reconvertint la su-
perilla del Poblenou en un espai de
creació cultural, associativa i for-
mativa  de proximitat. En paral·lel,
s’ha determinat la creació d’una
nova escola bressol al Besòs i el Ma-
resme, i el trasllat i ampliació de l’an-
tiga escola Esquitx a Pere Calafell.

En drets socials s’ha reforçat l’a-
tenció als més vulnerables amb el
nou centre d’atenció annex al CU-
ESB i  cal remarcar la feina feta des
dels cinc centres de serveis so-
cials, on cada dia un gran nombre
de professionals atenen les perso-
nes més vulnerables del Districte. 

SALUT
El fet segurament més destacable
d’aquest mandat, quant a salut, és
l’acord entre CatSalut i el Districte
per duplicar la capacitat de l’actu-

al CAP Besòs, passant de 1.500 m2

a 3.000 m2. També s’ampliarà el CAP
La Pau i el CAP del Clot i el Distric-
te cedirà locals per al futur CAP del
Parc i la Llacuna del Poblenou.

PETITES ACTUACIONS
La mirada de proximitat també ha
estat present en les prioritats de
govern. Així, s’han millorat les
àrees de jocs infantils, s’ha reha-
bilitat la masia i el parc de Can Mi-
ralletes i s’ha conclòs el projecte
d’unir les places de les Heroïnes de
Girona i de les tortugues, s’han re-
novat els espais esportius a les pla-
ces de la Verneda, s’han protegit els
entorns escolars, s’han generat
una nova plaça davant la biblio-
teca Gabriel García Márquez, s’ha
conclòs la reurbanització del car-
rer Pallars amb Meridiana, i s’ha ini-

ciat el canvi del paviment de la
rambla de Rogent.

D’altra banda, cal destacar que
Sant Martí és el districte de la ciu-
tat que més pressupost dedica a
subvencionar projectes d’entitats,
en total, 1.400.000 € anualment. La
gestió cívica permet que entitats
amb trajectòria i capacitat de ges-
tió estiguin presents a 10 Casals de
Barri i que els plans comunitaris de
Coordinadores i Federacions sigu-
in dels més actius de la ciutat.

A pesar de les dificultats amb què
ha calgut conviure al llarg d’aquest
mandat, s’ha pogut desenvolupar un
nombre considerable de projectes.
Alguns amb una importància estra-
tègica molt rellevant no tan sols per
al Districte sinó per a la ciutat, i d’al-
tres que sens dubte contribuiran a la
millora dels barris de Sant Martí.<

El Districte ha donat
1.400.000 euros 
a les entitats

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

4Mercè Ayora és presidenta de la Federació de la
Coordinadora d’Entitats del Poblenou, que agrupa
nombroses organitzacions, sobretot de l’àmbit de
la cultura popular.    

Quina valoració fa del mandat, des del punt de
vista de les entitats del Poblenou?  
Jo crec que ha sigut positiu. Han faltat alguns pro-
jectes que s’haurien d’haver acabat d’arrodonir o
de començar o de potenciar, però ha estat bé. 

Què és el primer que podem destacar?  
Una cosa que ha sigut molt hàbil per part de l’A-
juntament ha sigut donar suport incondicional al
campament reial en plena pandèmia. Quan no es
podien fer cavalcades vam poder tirar endavant un
projecte molt ambiciós:  el campament reial a Can
Saladrigas que, a més, s’ha consolidat. El suport ha
sigut màxim.

El districte de Sant Martí és un dels que més ha
invertit en les entitats.  
Bé, nosaltres mai no estem contents amb el que s’in-
verteix des del districte, quant a les subvencions.
Sempre falten diners i anem justos en infraestruc-

tures, però això és perquè els pressupostos que te-
nen són els que tenen. Sabem que tot ha pujat i que
ja no es poden fer tantes coses com abans, i que els
tècnics i tècniques fan mans i mànigues per tirar en-
davant. Això sí que ho vull destacar, perquè han fet
una molt bona feina durant aquests anys. I gràcies
al seu esforç s’han aconseguit coses que sembla-
ven una mica impensables. 

“VULL DESTACAR LA TASCA QUE HA
FET L’EQUIP TÈCNIC DEL DISTRICTE”

I quines coses han quedat pendents?  
Les entitats tenim una gran manca d’espais al dis-
tricte. Necessitem espais per poder emmagatzemar
material i on fer les decoracions de les festes del bar-
ri. Durant el passat mandat la Coordinadora va pre-
sentar el projecte Garlanda, molt ambiciós, que en-
llaçava alguna nau de Palo Alto amb alguna altra
de La Escocesa. El projecte es va aprovar a ciutat,
però no s’ha desenvolupat. De totes maneres som
conscients que no és fàcil, i que  volem espais molt
a prop nostre per raons logístiques. Queda pendent,
doncs, recuperar el Garlanda o un altre projecte si-
milar per al mandat que ve.<

Mercè Ayora: “S’han aconseguit
coses una mica impensables”
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Parc de les Glòries Catalanes
La Canòpia genera benestar, uneix barris i districtes
i està possibilitant nous equipaments: escoles, centre de 
salut, esport i molt més habitatge públic, protegit i lliure. 

Nou Port Olímpic 
S’han finalitzat les obres del dic de Recer, 
s’han iniciat les del nou moll de Gregal i està pendent 
l’actualització del nou Centre Municipal de Vela.

Compromís pel Besòs i el Maresme
Un gran acord de govern per invertir 100 milions 
en la regeneració dels barris: rehabilitació d’edificis,
ampliació del CAP, nova biblioteca i més seguretat.  

Actualització del 22@ 
Modificació del Pla General Metropolità per incorporar
noves zones verdes, fins a 15.800 habitatges i crear nous
equipaments per a educació, salut, cultura i mercats.

Passeig Marítim de la Nova Mar Bella 
La nova urbanització donarà continuïtat 
des de la Mar Bella fins al Fòrum.   

Ciutadella del Coneixement
Un projecte que representarà un dels majors pols 
de concentració de talent científic al sud d’Europa.   

Nou pont de Santander
La remodelació del vell pont sobre les vies farà més 
amable la connexió de Via Trajana amb el Bon Pastor. 

Masia de Can Miralletes
La masia i el parc de Can Miralletes és un nou espai 
adreçat als nens i a les nenes que visitin els jardins.   

Biblioteca Gabriel García Márquez
El nou equipament cultural es converteix en un punt 
neuràlgic de la vida cívica, cultural i associativa. 

Can Felipa i La Casa de les Lletres
Aquests dos projectes estan destinats a transformar 
la vida esportiva i cultural del Poblenou. 

S A N T  M A R T Í
CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

Principals projectes en marxa (2019-2023)

7
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Ballarín anuncia que no
repetirà com a regidora

ELECCIONS4”Després d’haver-
ho reflexionat bé i d’haver-ho
compartit amb les persones més
properes, he decidit que ara és el
millor moment per tancar aquest
cicle com a regidora”. Amb
aquestes paraules anunciava el
9 de març l’actual regidora de
Comerç i Mercats, la socialista
Montserrat Ballarín, que no for-
marà part de la llista del PSC per
a les pròximes eleccions.
En un missatge a les xarxes

socials, Ballarín assegurava que
ja ha tingut el temps necessari
per aportar tota la seva “energia,

coneixements i valors” a Barce-
lona i que considera que ha ar-
ribat el moment de tornar a la
seva activitat professional com a
docent a la universitat. “16 dels
32 anys que porto en el món la-
boral els he desenvolupat com a
electa en aquest Ajuntament, al
servei dels barcelonins i barce-
lonines”, afegia en el comunicat.
I és que Ballarín ha estat re-

gidora en dues etapes, entre els
anys 2003 i 2011 i des del 2015
fins a l’actualitat. Un canvi, ex-
plica, que també el fa per tenir
més temps per a la família.

PATRIMONI4Les ciutats de Bar-
celona, París, Roma i Lisboa
han impulsat una aliança mu-
nicipal per a la protecció dels co-
merços emblemàtics. Aquesta
iniciativa es va presentar el 7 de
març a la I Jornada Internacio-
nal de Comerç Emblemàtic en
ciutats europees, que es va cele-
brar a Barcelona, i que tenia
com a objectiu principal crear es-
tratègies conjuntes entre les di-
ferents ciutats per preservar el
patrimoni comercial europeu.
Durant la trobada, es va sig-

nar la ‘Declaració de Barcelona
sobre la preservació i la promo-
ció dels establiments comer-
cials emblemàtics’, que es va
entregar a l’eurodiputat i mem-
bre de la Comissió de Desenvo-
lupament Regional del Parla-
ment Europeu, Marcos Ros, per
tal que l’elevi a la institució.
La declaració reconeix el pa-

per que juguen els governs locals
en el lideratge de la protecció i la
valorització dels establiments
comercials emblemàtics i re-
marca la necessitat d’elaborar

aliances a escala local amb totes
les parts implicades. Per acon-
seguir-ho, demana impulsar me-
sures de govern i plans especials
que permetin reconèixer la im-
portància dels establiments i
que contribueixin a protegir-
los, conservar-los i posar-los en
valor amb accions que afavorei-
xin la conservació patrimonial.

Les quatre ciutats consideren
que s’ha de crear una carta in-
ternacional en què es determini
de manera consensuada què es
considera establiment emble-
màtic i es defineixin les diferents
tipologies amb els nivells de
protecció patrimonial i cultural
corresponents per definir els
instruments de protecció.

La primera Jornada Internacional de Comerços Emblemàtics. Foto: Ajuntament

Aliança europea en defensa
dels comerços emblemàtics

Ballarín ha estat 16 anys regidora socialista. Foto: PSC

Terrasses | Es tanca l’ampliació feta per la pandèmia
L’Ajuntament mantindrà una de cada tres terrasses extraordinàries concedides durant 

la pandèmia. Segons dades del consistori, de les 3.668, se n’han mantingut 1.131. 
El consistori també ha denegat 1.435 peticions de locals per consolidar les terrasses.
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Pròsper Puig
President de la Fundació Barcelona Comerç

“L’excés de turisme no és bo
perquè expulsa el comerç”

Fa poc ha estat nomenat pre-
sident de la Fundació Bar-
celona Comerç. Deu ser un

orgull per una persona de la seva
trajectòria en el món del comerç.
Evidentment. I sobretot una res-
ponsabilitat, perquè representes
una part importantíssima del comerç
de Barcelona, 22 eixos comercials. I
tinc claríssim que presidim diferents
territoris. Ara, per exemple, ho hem
vist amb el Pla d’usos de l’Eixample.
No podem tenir una visió única de
la ciutat, sinó que ens devem a les de-
mandes que fan els territoris. 

Se’l pot definir com un comerciant
de Barcelona de tota la vida. Què
significa, per vostè, això?
El comerç transcendeix l’activitat
econòmica, i més el nostre tipus. Jo,
que estic molt arrelat a un barri que
més que un barri és un poble, Sant
Andreu, tinc una relació personal
amb la gent que va més enllà que
vinguin a comprar. Formem part del
paisatge urbà i de la vida de la
gent. I durant la pandèmia es va
veure moltíssim. Som un actor prin-
cipal de la comunitat.

En definitiva, un paper social.
Absolutament. A nosaltres, per ex-
emple, ens preocupa molt la renda
disponible de les famílies, perquè el
comerç no deixa de ser un mirall de
la societat on es desenvolupa. 

Va estudiar a París i coneix altres
ciutats europees. Quines són
les particularitats del comerç
barceloní?
Tenim un model català de co-
merç molt interessant i el volem
exportar, perquè no està gaire re-
produït. A París, per exemple,
hi ha una empenta molt impor-
tant per part de l’administració
pública. L’Ajuntament té moltís-
sims locals comercials, per ex-
emple. I permeten que la gent
provi el seu negoci abans d’obrir-
lo definitivament.

Li deia això perquè actualment
les ciutats s’han homogeneïtzat
molt, i amb els comerços es veu.
Aquí no ens n’escapem d’a-
questa tendència...
Nosaltres no som molt diferents
que els altres, però el que sí que te-
nim de diferent és que Barcelona
és una ciutat policèntrica. Tenim 10
districtes i barris amb la seva idio-
sincràsia. I el que dius és cert,
però tenim una gran riquesa als
barris, també als del centre. I això
dona identitat a la ciutat

Aquest actiu de ser una ciutat
policèntrica, quan el turista ens vi-
sita, la coneix aquesta realitat o
caldria vendre-la més com un fet
diferencial nostre?
Si vas més d’un cop a una ciutat,
i en el cas de Barcelona això pas-
sa amb el turisme, sí que t’endin-
ses més en la vida de la ciutat. Ara
bé, hi ha perills. Hi ha llocs que no
es vol turisme perquè la seva
qualitat de vida depèn del fet
que el turisme no es massifiqui.
Pels que tenen més tensions tu-
rístiques, seria interessant que
s’escampés per la ciutat. Barcelo-
na és molt més que el Camp Nou,
la Sagrada Família i les Rambles. I
hi ha un tipus de turista que sap
endinsar-se en la ciutat.

El turisme li fa més bé o més mal
al comerç local? Segurament no
hi ha una resposta única...
El turisme massificat expulsa el
comerç. En canvi, un turisme de
qualitat, cultural, gastronòmic pre-
serva una sèrie de negocis. Hi ha
coses que s’han de controlar, per-
què si no generen més problemes
que guanys. L’excés de turisme no
és bo, perquè expulsa veïns i co-
merços i només genera oferta per
a la gent que passa cinc hores a la

ciutat. Ara bé, si aquest turisme fa
que, negocis que podrien ser via-
bles i els hi falta un target de client
amb poder adquisitiu, puguin fun-
cionar, doncs és bo.

Deixant el turisme de banda, en
els districtes no tan cèntrics, hi ha

algunes zones de les quals us
preocupi la seva desertització
comercial?
Hi ha dues zones molt concretes,
una d’elles molt cèntrica, que és
Ciutat Vella, on hi ha un problema
i el següent consistori s’hi ha de
posar. Hi influeix la pressió turísti-
ca, però hi ha altres detonants.
D’altra banda, hi ha una part de
Nou Barris que passa el mateix.
S’estan fent polítiques, però crec
que la política de la subvenció no
és suficient. Cal fer polítiques so-
cials més integrals. Intentar inte-
grar la gent, que tinguin sentit de
pertinença. Parlem de llocs amb
molts nouvinguts, poc arrela-
ment... És complicat.

I zones que vagin a millor?
La Marina i Sant Martí, cap a la
zona del carrer Cantàbria. I llavors
l’Eix Besòs té una gran potencia-
litat. A la Marina l’efecte Fira és im-
portant. Hi ha empreses noves, es
fan pisos... Per aquí i la llera del Be-
sòs és on pot créixer la ciutat. A la
frontera amb Sant Adrià s’estan
fent molts pisos de lloguer a un
preu no molt car i es pot crear, si
es fa bé, una nova centralitat. Tot
ha d’anar acompanyat d’una in-
versió pública i donar serveis, si no
llavors es fan guetos.4

“A Ciutat Vella 
hi ha problemes
de seguretat
molt greus, com
ara al Raval”

“Els comerciants
formem part 
de la vida de la
gent. Hi tenim
una relació”

Albert Ribas
Fotografia: Joanna Chichelnitzky
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– La digitalització del comerç
és clau, oi?

– Sí, però cal anar pas a pas.

– El marketplace del consistori
està aturat...

– És que no ens hem de posar 
a córrer, perquè ens
entrebancarem i caurem.

–Hi ha canvis que necessiten
temps, doncs...

–Hi ha comerços que si 
els dius que els posaràs un
marketplaceet contestaran:
“De què m’estàs parlant?”. 
Una bona mesura van ser 
els Bons Consum.

3Parlem de Barcelona Comerç.
Un dels grans  eixos de treball
que vol continuar aplicant és el
repte de la vostra modernització
i de tot el comerç.
Qualsevol entitat que vol sobre-
viure ha d’evolucionar i abandonar
els pensaments anacrònics. El co-
merç s’ha modernitzat molt i això
ha fet canviar moltes mentalitats.
I nosaltres hem d’evolucionar tal
com ho fa la societat.

Al sector li ha faltat agilitat per
adaptar-se als canvis?
Sí. De totes maneres, si parlem in-
dividualment, el comerç de proxi-
mitat és capaç de detectar qualse-
vol canvi d’hàbits, perquè tenim el
client a casa. Una altra cosa és que
l’adaptabilitat es faci. Ara ens hem
de dotar d’una sèrie d’eines que
hem de saber fer funcionar, i això no
és fàcil. Ara, o ets proactiu, o no tens
lloc al món del comerç. I l’entitat tam-
bé ha de caminar en aquesta línia.

I aquí, lògicament, el paper de la
digitalització és clau.
Sí, totalment. A la gent, quan parlem
de digitalització, li entra al cap un
gran marketplace. Doncs no... Hem

de començar per on toca. A Barce-
lona el canvi important va comen-
çar amb els Bons Consum. Hi havia
molts comerços que no havien tin-
gut mai una tauleta o un ordinador,
i ara per primer cop hi ha entrat la
tecnologia. No ens posem a córrer
perquè ens entrebancarem i cau-
rem. Si a aquesta gent els dius que
els posaràs un marketplace et diran:
“De què m’estàs parlant?”.

És que, precisament, el market-
place que va impulsar l’Ajunta-
ment està totalment aturat...
Ha passat això pel que et dic. Està
aturat i es vol fer un pla de viabili-
tat. L’Ajuntament el va fer amb bo-
nes intencions, però jo conec el co-
merç i no tenim la maduresa digi-
tal per tirar-lo endavant. Cal anar pas
a pas. Per exemple, amb el progra-
ma Re-connectant, amb l’Ajunta-
ment i Endesa, hem digitalitzat 484
comerços. I la fortalesa que no po-
dem perdre és la presencialitat.

Una de les funcions de Barcelo-
na Comerç és ser garant del mo-

del comercial local. Si m’ho per-
met, són una mica com en Cru-
yff, quan ja no era entrenador,
que vetllava igualment per l’es-
til de joc del Barça.
Sí, exacte. És allò de canviar perquè
no canviï res, preservar l’essència.
Mantenir l’esperit, però adaptar-nos
als temps, perquè si dones una
oferta que no interessa a ningú...
Això es veu amb els emblemàtics:
n’hi ha que se salvaran i n’hi ha que
no hi haurà manera de salvar-los. 

És tot un debat el tema dels co-
merços emblemàtics...
Sempre dic el mateix. Primer de tot,
sostenibilitat econòmica, i després
empatia amb el que tens, creure’t
que ets un emblemàtic i que tens
quelcom diferent a defensar. El
que no pot ser és no fer res i dir que
no et venen a comprar. 

Una de les grans prioritats serà
aconseguir la Capitalitat Europea
del Comerç, que està molt ben
encarrilada. Què suposarà?
Pot accelerar moltíssim la trans-
formació del sector, perquè hi hau-
rà recursos i la possibilitat de tre-
ballar amb els millors, més les nos-
tres idees que no s’han pogut ma-
terialitzar per manca de finança-
ment. Això pot donar una empen-
ta fonamental al comerç de Barce-
lona. I també és una iniciativa que
servirà per a tot Europa. Aquí hem
de preservar el model, perquè si no
mira què ha passat a França, on te-
nen un problema social gravíssim
per la manca de comerç de proxi-
mitat. Hi ha pobles o capitals peti-
tes on els serveis socials han de fer
les compres per a la gent que no es
pot desplaçar, perquè només hi ha
grans supermercats als afores.

Per acabar, volíem tractar tres te-
mes que  tenen relació amb el co-
merç. El primer, la seguretat.
Creu que la ciutat té algun pro-
blema amb la inseguretat?
Moltes vegades va per sensacions,
i les xarxes amplifiquen les coses. Dit
això, hi ha moltes Barcelones i hi ha
llocs que tenen problemes de se-
guretat molt greus. Bàsicament, el
problema el tenim a Ciutat Vella,
com ara  al Raval. Als altres llocs el
nivell d’inseguretat ha pujat lleu-
gerament, però no crec que sigui
determinant perquè la gent vagi o
no a comprar a algun lloc. Fora del
nucli problemàtic que et deia, no es-
tem molt pitjor del que estàvem. 

I amb la neteja?
Barcelona està bruta, molt bruta. No
sé si la gent tampoc acompanya...
No és fàcil, és cert. Jo soc de Sant
Andreu i allà tenim el Porta a por-
ta. Els models no són ni bons, ni do-
lents, sinó que depèn de  quan,
com i on s’apliquen. En grans blocs

de pisos on es generen moltes es-
combraries segurament hi ha mo-
dels que no funcionen. Els que
fem el Porta a porta hi ha gent que
està relativament contenta. A nivell
comercial és més complicat, però
s’han fet retocs que han millorat el
que es va posar en marxa.  Però en
general Barcelona és una ciutat
que es veu bruta, i teòricament mai
s’havien destinat tants diners com
ara a la neteja. Alguna cosa falla.

Això el preocupa.
És que hi ha una sensació de de-
gradació. Ara parlem de les es-
combraries, però la imatge que
donem amb totes les persianes
pintades, grafitis... Aquí hauríem de
posar una mica d’ordre. De cara en
forma donem una imatge de ciutat
degradada. Semblem aquells sub-
urbis de Nova York. 

Per acabar, la mobilitat. Creu
que el comerç, amb totes les
transformacions urbanístiques
que viu la ciutat, se n’acabarà be-
neficiant o es veurà perjudicat?
Hi ha dos aspectes. El comerç cèn-
tric patirà molt, perquè tenia un
gran poder d’atracció sobre gent
que venia de fora a comprar. Si els
hi poses dificultats, aquesta gent
acaba no venint.  I els transports pú-
blics no són els adequats per arri-
bar el centre. El seu comerç pateix
i patirà. I això fa que cada cop hagi
de dependre més del turisme. D’al-
tra banda, tot el que no és el cen-
tre, anem cap a la ciutat dels 15 mi-
nuts. Cada vegada hi haurà més im-
pediments perquè la gent es mo-
gui en transport privat i ens haurem
d’acostumar a la nova mobilitat.
Això d’anar al centre d’una forma re-
gular cada cop serà més complicat,
sobretot per a la gent que ve de l’à-
rea metropolitana.

Es vol combatre la contaminació.
Exacte. Però s’ha fet alguna polí-
tica poc pensada. Hi ha transfor-
macions molt bèsties que s’hau-
rien d’haver consensuat. S’han
fet les coses molt de pressa i poc
consensuades. El que és cert és
que els únics que han aplicat el
seu programa electoral són els co-
muns. A l’Ajuntament no hi ha ha-
gut una coalició, sinó una bicefà-
lia pura i dura.<

“De cara enfora
Barcelona dona
una imatge 
de ciutat
degradada”

“Hi ha comerços emblemàtics que
no hi haurà manera de salvar-los”

“Tenim una 
gran riquesa 
als barris i això
dona identitat 
a la ciutat”



consum sostenible i de proximitata prop
Suplement mensual

Sostenibilitat
L’enquesta Òmnibus de l’any passat va re-
velar que un de cada dos veïns de Barce-
lona va incrementar els seus hàbits de
consum responsable durant el 2022 per
raons mediambientals i socials. És la
constatació que augmenta progressiva-
ment la conscienciació sobre la salut del
planeta i el canvi climàtic, però també la
responsabilitat sobre el que mengem. 

En aquest context, l’Ajuntament ha
llançat la campanya Conscients del que
mengem, canviarem el món, que té com a
objectiu proporcionar informació clau
perquè la ciutadania sigui capaç de pren-
dre decisions conscients i responsables a
l’hora de comprar menjar. La campanya
anima els usuaris a interessar-se sempre
per la procedència dels productes que ad-
quireixen i per la manera com s’han pro-
duït. També per coses molt més senzilles,

com ara si els productes són de tempo-
rada, ecològics o de proximitat. El conei-
xement empodera a l’hora de fer la
compra, i com més preguntes fem, més
conscient serà la nostra compra. 

La campanya reivindica que l’ecolo-
gisme o la proximitat no són un postureig
o una posició política. Comprar produc-
tes ecològics i de proximitat implica re-
duir la contaminació del transport a llarga
distància. També redueix l’erosió del sòl,

els gasos d’efecte hivernacle i ajuda a con-
servar la biodiversitat del nostre entorn. 

La campanya s’allargarà fins a finals
de març i distribuirà material informatiu
exclusiu en els centres de primària i de se-

cundària. També serà molt present als
mercats municipals mitjançant els co-
merços verds, establiments de confiança
que proporcionen informació sobre els
productes que menjarem i que, durant el
darrer tram de la campanya, regalaran car-
manyoles i bosses reutilitzables per com-
pres superiors a 10 €. A Barcelona hi ha
més de 600 comerços adherits al pro-
grama Comerç Verd, el més arrelat a la
ciutat per fomentar la compra de pro-
ducte ecològic i de proximitat. 

Aquesta campanya s’emmarca en l’Es-
tratègia d’Alimentació Saludable i Soste-
nible de Barcelona, el full de ruta a seguir
durant els vuit anys vinents que es va pre-
sentar el passat mes de novembre i que ha
de garantir un canvi d’hàbits en el con-
sum i en la gestió perquè la Barcelona del
2030 sigui molt més sostenible. 

‘Conscients del que
mengem, canviarem el món’

Un de cada dos veïns de
Barcelona va incrementar
els seus hàbits de consum

responsable durant el 2022

Urbanisme
Un gran projecte agroecològic transformarà
el barri de Vallbona, al districte de Nou
Barris, i contribuirà a dinamitzar l’entorn,  a
recuperar la tradició agrària i a conservar
l’esperit de la comunitat. AgroVallbona es
desenvoluparà en dos espais principals, la
finca La Ponderosa i la Granja del Ritz.     

La Ponderosa és el pilar del projecte, i és
on es consolidaran els horts que evolucio-
naran cap als cultius ecològics. Per garantir
la seva continuïtat està prevista una requa-
lificació urbanística dels terrenys com a sòl
no urbanitzable d’ús agrícola. L’altra pota
del projecte és la Granja del Ritz, que té una
enorme càrrega simbòlica i de memòria

popular per al barri. L’espai es recuperarà i
es rehabilitarà per convertir-lo en l’equipa-
ment de referència i esdevindrà un lloc de
formació i recerca aplicada en matèria d’a-
groecologia. AgroVallbona també servirà
per reforçar els lligams i la connectivitat
amb el barri veí de Can Sant Joan, de
Montcada i Reixach.    

Al marge d’aquesta gran iniciativa, l’A-
juntament també està treballant en un pla
de protecció del Rec Comtal, als entorns
del qual es crearà un itinerari verd amb
zones de trobada per passejar-hi i anar-hi
en bici. L’obertura del barri al Besòs, que
s’aconseguirà amb el soterrament de les
vies,  facilitarà que el veïnat pugui gaudir
del riu i dels seus entorns, on es generarà
un refugi de biodiversitat.

AgroVallbona, el gran projecte agroecològic
que transformarà econòmicament un barri  
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consum sostenible i de proximitat a  pr        p
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Gastronomia 
Francesc Fortí, fundador del restaurant El
Racó d’en Binu, és l’últim dels grans refe-
rents que ha passat pel Consell de Savis del
Mercat de la Boqueria, un cicle que reco-
neix la trajectòria professional de personat-
ges destacats del món de la gastronomia
barcelonina i catalana. 

Fortí i la seva dona, Francina Suriñach,
cap de sala, van rebre un homenatge per la
seva trajectòria al capdavant d’El Racó d’en
Binu, tot un referent del panorama gastro-
nòmic català que va obrir les portes l’any
1970 i va ser el primer establiment a obte-
nir dues estrelles Michelin a Catalunya du-
rant la dècada dels 80. 

Fortí va començar a cuinar quan tenia
catorze anys, a l’Hotel Colón de Barcelona.
Després va passar pel restaurant madrileny
Jockey i La Tour de l’Argent, a París. Des
de fa 53 anys lidera la cuina d’El Racó d’en
Binu i encara ara continua davant dels fo-
gons i servint les seves famoses ostres al
xampany, la pasta de full amb pebrots o el
llobarro a la papillota.     

ELS SAVIS DE LA BOQUERIA
Al llarg d’aquests mesos han passat per l’Es-
pai Boqueria Joan Bayén, del Bar Pinotxo,
Josep Solà, de la Bodega Sepúlveda, Josep
Lladonosa, cuiner i historiador gastronòmic,
Isidre Gironès, fundador del restaurant Ca
l’Isidre, i Jean-Louis Neichel, fundador i xef
del restaurant Neichel.

El Mercat de la Boqueria homenatja
els savis de la gastronomia

Els comerços emblemàtics 
es reivindiquen a Europa

EN PRIMERA
PERSONA

Iniciativa
Representants de París, Roma i Lisboa, a
més de Barcelona, s’han sumat a la primera
Jornada Internacional de Comerç Emble-
màtic en Ciutats Europees, una trobada per
posar en comú les pràctiques que es duen a
terme a cada territori relacionades amb els
establiments comercials emblemàtics i per
emetre una declaració institucional de su-
port a aquests comerços.    

L’Ajuntament de Barcelona és el pro-
motor d’aquesta iniciativa d’àmbit europeu,
que busca reflexionar i debatre sobre la pre-
servació i promoció dels establiments que,
per la seva història, valor patrimonial, espe-

cificitat i trajectòria, mereixen ser destacats
com a emblemàtics. L’objectiu és traçar es-
tratègies conjuntes entre les diferents ciu-
tats i contribuir plegades a preservar el
patrimoni comercial europeu, representat
pels comerços de proximitat emblemàtics
que sobreviuen als països de la UE. 

La jornada es tradueix en una sèrie de
taules rodones i ponències centrades en les
oportunitats i els reptes que suposa comp-
tar amb el comerç emblemàtic a les ciutats
europees i les bones pràctiques en la seva
gestió, en particular els casos de Barcelona i
de les altres ciutats convidades: París, Roma
i Lisboa. També es compta amb l’informe
del Grup Europeu de Treball sobre Ciutats

Europees i Comerç, així com amb ponents
nacionals i internacionals, a més del Parla-
ment Europeu, també representat institu-
cionalment.

La Declaració de Barcelona sortint de
la trobada aborda les necessitats de preser-
vació i de promoció dels comerços. És un
document consensuat per tècnics i especia-
listes de les quatre ciutats, i l’eurodiputat
Marcos Ros el traslladarà al Parlament amb
l’objectiu que el màxim òrgan representa-
tiu debati a fons sobre quines són les me-
sures necessàries per salvar i protegir el
comerç i com es poden aplicar des de la
Unió Europea a tots els països que en for-
men part, adaptant-les a cada realitat.      

Amor Garcia regenta una joieria
i rellotgeria al carrer Padilla, 258
i demana, des de fa temps, un
pla turístic per a la Sagrada Fa-
mília. Una mesura que ajudi a
repartir els maldecaps del tu-
risme, però també els beneficis. 

Com resisteix el comerç de
proximitat a Sagrada Família?
Tenim molta feina per aguantar.
Durant la pandèmia, els grans
tenidors no van ajudar gens els
comerciants i les botigues de
mòbils i els basars han anat sub-
stituint el comerç de barri. 

Uns quants sí que han pogut
mantenir-se. 
Sí, els que podem. I aguantem
gràcies al veí del barri. I també
pels que venen de fora. Tot i que
cada cop estem més limitats,
perquè els treuen lloc per apar-
car i ho tenen més complicat per
poder accedir-hi. 

I què me’n diu dels turistes?
No contribueixen a la causa? 
Doncs, sí. Hem detectat que en
venen alguns, procedents dels
apartaments turístics. De tant en
tant et salven el mes. De fet, jo fa
molts anys que demano un pla
turístic a Sagrada Família. 

Amb quina finalitat? 
Per esponjar una mica més el
turisme fora dels carrers del
temple i que els turistes ajudin a
dinamitzar el comerç de l’en-
torn. Això seria bo per al co-
merç, però també per als veïns,
perquè així no hi hauria tanta
massificació en alguns punts del
barri. Seria bo per a tots. 

“De tant en tant 
hi ha algun turista
que et salva el mes”
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Amor Garcia 
Joieria Ribera

(Eix Sagrada Família) 
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Esports

Quan li demano a Sergio Man-
zano (Barcelona, 1981), entre-
nador del Lima Horta Bàsquet,
que escrigui a la seva pissarra
una paraula que el defineixi per
il·lustrar aquesta entrevista, la
troba molt de pressa: "¡¡¡Sacri-
ficio!!!". El pare, Lorenzo Man-
zano, treballava entre 12 i 14 ho-
res en una fàbrica, i la mare, Isa-
bel Vázquez, i l'àvia, Melchora
Campillo, es deixaven l'ànima al
bar Peti Bon, que estava just da-
vant dels antics jutjats, a Arc de
Triomf, i on el barceloní, des de
petit, ajudava a les tardes i so-
bretot els dissabtes. Vivien al car-
rer Navas de Tolosa, a Sant An-
dreu, i feien vida a Ciutat Vella.
"La meva família m'ha incul-

cat els valors del sacrifici, l'esforç
i el treball. Sempre he sabut que
ningú et regalarà res i que has de
buscar i merèixer-te tu una re-
compensa que no sempre tin-
dràs", enraona Manzano, que de
marrec era molt xerraire, des-
trossava bates i pantalons, "i
sempre estava vermell i molt
suat" perquè li encantava l'esport.
Aprofitava al màxim fins que es
feia de nit per jugar al que fos.
En una pista exterior del CB

Ciutat Vella va començar amb el
bàsquet, però l'equip es va dis-
soldre i va jugar a futbol una
temporada a l'Alzamora FC.
Després va seguir a les seves
amistats i va anar a l'Escola de
Bàsquet Nacho Solozabal i, més
endavant, al Joventut Les Corts,
on va entrar com a cadet.

Era un escorta "molt anota-
dor" que no estava gaire d'acord
amb les decisions arbitrals i que
no va competir gaires temporades
al primer equip, a Copa Catalu-
nya, perquè feia molt de temps
que tenia el cuquet d'entrenar. Un
amor que li van transmetre, so-
bretot, la Vanesa, al CB Ciutat Ve-
lla, i l’Aida i el croat Zeljko Kulic,
al Joventut Les Corts, els tècnics
que més l'han marcat. Així, amb
18 anys Manzano ja dirigia el sè-
nior C femení i un mini mixte.
Va ascendir al primer equip fe-

mení de Segona Catalana fins a Lli-
ga Femenina 2 el curs 2015-2016.
Ja ho havia aconseguit el 2011-
2012 a Fontajau, quan el club va
renunciar a la plaça per manca de
pressupost i Manzano va deixar la
banqueta perquè va veure que
"en aquell moment no tenia més
sostre". Així que durant els tres
anys següents va ser director tèc-
nic i els dos últims, també entre-
nador del sènior B femení. "En
aquell període vaig acumular ex-
periències molt bones i vaig aga-
far oxigen nou", reconeix.

A LA TERCERA
L'equip, en aquest cas amb Josep
Miquel Bossacoma com a tècnic
i la temporada 2012-2013, havia
repetit ascens al Palau Municipal
d'Esports Juan Carlos Navarro i
el club, de nou, no va poder apro-
fitar la fita. "Quan em van de-
manar que tornés a ser l'entre-
nador, ho vaig fer i, finalment,
vam pujar", recorda, content.
El seu comiat del Joventut

Les Corts, 23 anys després d'ha-
ver-hi aterrat, ja amb 37 i havent-
hi tocat totes les tecles, continua
sent la seva decisió esportiva

més complicada. "Creia que ne-
cessitava veure coses noves i un
nou bàsquet, i des que va co-
mençar el curs em plantejava que
fos l'últim al club on havia cres-
cut", recorda l'entrevistat.
Des que es va fer públic el seu

adeu al conjunt cortsenc, Man-
zano només s'havia reunit amb un
equip, el Basket Almeda. "Em
feia molta il·lusió treballar en
una estructura així i em van pro-
posar entrenar l'equip de Copa i
el júnior, però volien pensar la fór-
mula. Malgrat que els vaig de-
manar un temps per respon-
dre'ls, tenia clar que els diria que
sí", confessa Manzano. "En aquell
moment d'incertesa" va aparèixer
el tren del Lima Horta Bàsquet,
aleshores a Lliga Femenina 2 i que
buscava relleu a Isaac Fernández,
que havia anunciat la seva marxa.
"Va ser el mateix Isaac [que

fitxaria pel Barça CBS, a qui di-
rigeix ara a Lliga Femenina] qui
li va demanar al president que em
truqués, que pensava que jo, per

un rumor que circulava, no vin-
dria al Lima Horta Bàsquet per-
què la meva dona [Ruth Eguia]
havia jugat aquí. Doncs bé, en dos
minuts de reunió vam tancar l'a-
cord. Després de la trajectòria al
Joventut Les Corts, creia que em
mereixia continuar a Lliga Fe-
menina 2", comparteix Manzano.
Amb el temps, aquell nen tan

xerraire va acabar sent un adult
més directe. Una persona "molt in-
trovertida" a qui li costa obrir-se
i donar confiança, i que té dues o
tres amistats. És distant i no gaire
de mostrar els seus sentiments:
"Les meves jugadores, però, saben
que em tenen per al que necessi-
tin. Intento ajudar-les en tot".
"El silenci és el meu amic i als

temps morts solc jugar amb els si-
lencis, potser per calmar-ne i no
dir tot el que penso. Perquè és vi-
tal com comuniques els missatges.
Les jugadores ja saben què han fet
malament i els hi pots recordar,
però sense incidir constantment
en els punts negatius", defensa.

Com que es passa els partits
dempeus i movent-se d'un lloc a
un altre, gairebé sense respirar, es
concedeix una estona a l'escalfa-
ment, potser cinc minuts, per
seure, mentre va recordant el pla
de partit. "Quan competeixo, no
m'agrada rendir-me mai i sí in-
tentar remuntar o guanyar per
més punts fins al final. Amb el
col·lectiu arbitral sí que m'he cal-
mat", comenta. Als entrenaments,
assegura, és deu vegades més in-
tens que als matxs. Costa imagi-
nar-s'ho. Sorprèn també que no-
més es quedi afònic o sense veu
després d'estar uns dies sense
dirigir l'equip, com al Nadal. Es
cuida la veu i, de tant en tant, es
pren Lizipaina o Faringesic. Mai
utilitza xiulet als entrenaments.
Més enllà de consolidar i man-

tenir el Lima Horta Bàsquet a la
Lliga Femenina Challenge, el seu
propòsit és que "les jugadores
creixin i millorin, sobretot les
més joves". "No només es tracta
de guanyar, també necessites
complir els teus objectius", afegeix.
Veu la pissarra com una eina

per "ordenar, recordar i posicio-
nar i perquè cada jugadora sàpi-
ga què ha de fer". "Com més pen-
sin i decideixin elles, millor, i fins
a un cert límit. Tracto que com-
partim bé la pilota i fem bons tirs.
Som un equip que juga molt bé en
alguns moments i amb caigudes
molt pronunciades", exposa.
La paternitat [té dos fills, el Nil

i el Sasha] li han fet relativitzar la
vida i el bàsquet. "Les derrotes i
els mals moments o pensaments
es queden aquí, a la pista. Amb el
somriure de la meva gent se m'o-
blida absolutament tot", confes-
sa, orgullós, Manzano.

Toni Delgado
SANT MARTÍ

Els silencisdeSergioManzano
» L'exalumne de l'Escola de Bàsquet Nacho Solozabal dirigeix el Lima Horta Bàsquet, de l’LF Challenge

» “Als temps morts solc jugar amb els silencis, potser per calmar-ne i no dir tot el que penso”, confessa

Sergio Manzano, tècnic del Lima Horta Bàsquet. Foto: Toni Delgado

Bàsquet | El CB Grup Barna rep el CD Mutilbasket                                                                   
El conjunt d’Eloy Acedo rebrà el pròxim dissabte 18 de març el Club Deportivo Mutilbasket, 
en partit corresponent a la 23a jornada del grup 2 de Lliga Femenina 2. El CB Grup Barna hi

arribarà després de la seva derrota per 74-46 contra el Club Sant Josep Obrer del passat dia 12.
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Ernest Maragall va guanyar les
darreres eleccions municipals a
Barcelona, però no es va conver-
tir en alcalde. Amb aquesta espi-
na, el candidat d’Esquerra Re-
publicana de Catalunya (ERC) es
torna a presentar als comicis,
tot i que en aquesta ocasió les en-
questes sembla que no li són, per
ara, tan favorables com l’hi eren
el 2019. Sigui com sigui, Maragall
es mostra confiat i diu que si es
cregués les enquestes “seria un
pèssim candidat”. Així ho va ex-
plicar dimecres 15 de febrer a la
tarda en una conversa que va
mantenir amb Arnau Nadeu, di-
rector editorial dels diaris Línia.
En l’entrevista celebrada a

l’Espai Línia, en el marc del cicle
de trobades La ciutat metropo-
litana, progrés i futur, el candi-
dat d’ERC va fer un exercici de re-
alisme i va reconèixer que, segu-
rament, els resultats de les elec-
cions donaran un resultat molt
ajustat amb quatre forces molt
igualades. Es referia a la mateixa
ERC, als comuns, al PSC i a
Junts. “No serà com en altres oca-
sions una carrera de 100 metres,
sinó de 5.000 i, per això, la cam-
panya serà més decisiva que
mai”, va augurar.
En aquest sentit, Maragall va

esmentar el que, segons el seu
punt de vista, és el cinquè candi-

dat: l’abstenció. És per aquest
motiu que el candidat d’Esquer-
ra va assenyalar que guanyarà la
candidatura que tingui “capacitat
d’oferir projectes”.
Per altra banda, Maragall no

va amagar cert optimisme en
afirmar que està convençut que
ERC serà la primera força i va re-
conèixer que, en aquests comicis,
serà molt rellevant, a l’hora d’a-
frontar pactes postelectorals, el fet
de poder ocupar la primera posi-
ció. “Estic en condicions de pac-
tar amb Junts, amb els comuns i
amb el PSC”, va afirmar el repu-
blicà sense voler detallar amb
quina d’aquestes formacions pre-
fereix entendre’s. “Ho determi-
narà la possibilitat”, va dir.

SUPERILLES I GENTRIFICACIÓ
Maragall es va mostrar molt crí-
tic amb alguns dels projectes que
el govern d’Ada Colau ha posat en
marxa en els últims temps. Així,
va considerar que les superilles
són un exemple de gentrificació
verda, és a dir, una actuació ur-
banística que, en virtut de la re-
ducció de la contaminació, està
expulsant els veïns dels seus bar-
ris. “Des d’ERC ja vam avisar que
això podia passar, però els co-
muns han actuat amb oportu-
nisme”, va criticar. “En urbanis-
me, la reducció de la contamina-
ció pot ser un criteri, però no l’ú-
nic”, va dir. El projecte del can-
didat d’ERC passa per “actuar en
el conjunt de la ciutat i fer una re-
ducció global del trànsit”.

Tanmateix, Maragall també va
dirigir les seves crítiques cap al
soci de govern dels comuns en el
darrer mandat. El líder d’Es-
querra a Barcelona va qüestionar
el model de Jaume Collboni per
reduir la contaminació i aug-
mentar els espais verds. En una
entrevista dins del mateix cicle de
conferències, el socialista va afir-
mar que el seu projecte vol con-
vertir els interiors d’illa de l’Ei-
xample en parcs i jardins. “És un
projecte que està bé, però en cap
cas és la solució per reduir la
contaminació”, va dir Maragall.
“En tot cas, Collboni ha governat
durant quatre anys i no ha fet res
d’això”, va criticar.

REGULAR L’HABITATGE
En el tema de l’habitatge, Maragall
es va mostrar clar i concís: “Veu-
rem una regulació dels lloguers”.
Malgrat això, va reconèixer que els
canvis legals en aquesta matèria
impliquen molts agents que cal te-
nir en compte. Es referia a admi-
nistracions com la Generalitat o el
govern de l’Estat espanyol.
Per altra banda, el candidat va

alertar que el problema de l’ha-
bitatge que viu Barcelona no no-
més se soluciona a cop de llei. “Cal
crear i rehabilitar habitatges as-
sequibles”, va afirmar.

ENTRE COLAU I TRIAS
Maragall va aprofitar un altre
dels grans temes que preocupa la
ciutadania de la capital catalana
per llençar un dard als seus com-

petidors electorals. Pel que fa al tu-
risme, el líder d’ERC va dir que el
seu model no implica “ni turis-
mofòbia ni massificació, és a dir,
ni Colau ni Trias”.
Així mateix, Maragall no va

voler desvincular aquesta qüestió
de la resta de les que preocupen
la ciutadania. Dit d’una altra ma-
nera, segons el seu parer, per
aconseguir que el turisme “sigui
un valor afegit i no un sector que
generi dependència econòmica”
cal que Barcelona enforteixi tot el
seu teixit productiu. “Si tenim
una economia forta, no haurem
de dependre del turisme”, va dir
el candidat alhora que reconeixia
que cal oferir un turisme de qua-
litat i que no generi precarietat.

DRETS I DEURES EN NETEJA
En un altre dels grans temes que
preocupen els barcelonins, Ernest
Maragall va intentar fer una anà-
lisi més enllà dels titulars. Així, al-
hora que criticava l’actual govern
municipal per defugir les seves
responsabilitats i afirmar que els
problemes de neteja que viu la ciu-
tat tenen a veure amb el contra-
cte signat amb l’empresa res-
ponsable del servei, Maragall va
dir que també hi ha un problema
de civisme. “Sempre parlem molt
de drets, i això està molt bé, però
no esmentem tan els deures que
té la ciutadania”, va considerar. Si-
gui com sigui, el republicà va afe-
gir que es tracta d’un cercle viciós:
si l’Ajuntament no fa la feina ben
feta, els ciutadans no responen.

LA SEGURETAT
Per altra banda, Maragall també es
va referir als problemes d’insegu-
retat que alguns barcelonins con-
sideren que pateix la ciutat. El
candidat d’ERC va assenyalar que
quan parlem d’aquesta qüestió
s’ha de fugir de qualsevol debat que
passi per “una subhasta” del nom-
bre d’agents de policia que cal
augmentar als carrers de la capital
catalana. “Segurament en calen
més, però això no és l’únic que hem
de fer”, va explicar. “La millor po-
lítica de seguretat és canviar el
model productiu per posar fi a les
desigualtats”, va afegir.
A més, Maragall va considerar

que cal adaptar les lleis a la reali-
tat de Barcelona i tenir un model
de justícia “dissenyat per al tipus
de ciutat que és Barcelona”.

EL DEBAT DE L’AEROPORT
Com no podia ser d’una altra ma-
nera, Maragall també va referir-se
a l’aeroport. “Almenys ara té sen-
tit expressar propostes”, va dir el
candidat quan feia pocs dies que
s’havia posat damunt la taula
construir una nova pista sobre el
mar. “Hem perdut molts anys
per culpa de la proposta unilate-
ral del govern espanyol”, va afegir.
En aquesta línia, Maragall va

reconèixer que Barcelona necessi-
ta connexions de llarga distància,
però no va donar a conèixer la pro-
posta d’ERC per aconseguir-ho.
“En el seu moment explicarem
quin és el nostre projecte per posar
al dia l’aeroport”, va anunciar.

La sala de conferències de l’Espai Línia es va omplir per escoltar Ernest Maragall. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Espai Línia, la Casa dels Barris

Ernest Maragall: “Ni turismofòbia 
ni massificació, és a dir, ni Colau ni Trias”

Albert Alexandre
BARCELONA
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Viu en línia

Un camioner a l’atur i la seva exdona es
retroben inesperadament després d’un
accident que l’ha deixat tetraplègica. En
paral·lel, una filla d’immigrants, gradua-
da universitària i pluriocupada, es presenta
a la feina de cuidadora que ha publicat un
investigador brillant amb paràlisi cerebral.
Quatre vides que col·lideixen i s’enllacen.

A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

Cost de vida
Martyna Majok

Alba Pujals és trombonista i compositora
i ha cursat els seus estudis de jazz a la
prestigiosa Juilliard School de Nova
York. Ha col·laborat amb artistes i ban-
des com C. Tangana o The Gramopho-
ne Allstars, i ha actuat en escenaris com
el Dizzy’s Club de Nova York o el Palau de
la Música. Recentment ha debutat amb
l’àlbum Apologia (The Changes Music).

Música

Rá, Culebro, Sere, Winny i Nano són
cinc nois dels carrers de Medellín, Co-
lòmbia. Són cinc reis sense regne, sen-
se llei i sense família, que emprenen un
viatge a la recerca de la terra promesa.
Un conte subversiu a través d’un clan sal-
vatge i entranyable alhora, que transita
entre la realitat i el deliri. Un viatge cap
al no-res on passa tot.

Pelis i sèries

Los reyes del mundo
Laura Mora

Apologia
Alba Pujals

Dansa Metropolitana
Ja és aquí una nova entrega del festival Dansa Metropoli-

tana. Concretament, la d’enguany és la sisena edició del
festival i està en marxa des del 9 de març. Fins al dia 26

d’aquest mateix mes, una dotzena de municipis de la de-
marcació de Barcelona s’ompliran amb més de 330 activi-
tats, entre les quals hi ha 118 espectacles d’artistes i agru-

pacions internacionals, com els ballets d’Acosta Danza o
Ballets Jazz Montréal. També hi ha programades propos-
tes espanyoles, com ara el flamenc de Rocío Molina i Ma-

ría Moreno, i noms locals, com Sol Picó o Pere Faura.

La carrera de Julieta Gracián (Barcelona, 2001)
és d’aquelles que promet. Aquesta jove can-

tant, coneguda artísticament com a Julieta –i
prou–, va publicar el setembre passat l’àlbum

Ni llum ni lluna (Music Bus Records). Mig any
després, el disc ja li ha donat un bon grapat

d’alegries. L’última, dos Premis Enderrock. A la
gala dels guardons que atorga la revista musi-
cal catalana, que va celebrar la 25a edició el 9

de març, es va endur el premi de la crítica a mi-
llor disc d’artista revelació i el premi del públic

a millor disc de cançó d’autor. Julieta també va
ser protagonista involuntària d’una anècdota:

el compte d’Instagram d’Enderrock es va equi-
vocar i va etiquetar Juliana Canet com a gua-

nyadora dels premis. Totes dues n’han fet bro-
ma a les xarxes: “T’ho mereixes”, li ha dit la can-

tant a la comunicadora irònicament.

J U L I E T AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una artista emergent
La jove cantant barcelonina té un futur prometedor

Famosos

Triomfar als Premis Enderrock
Ha guanyat dos guardons per l’àlbum ‘Ni llum ni lluna’

Riuen de la confusió amb Juliana Canet
Enderrock es va equivocar etiquetant-la a Instagram

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Una història d’acció i reacció, de revolta
i repressió, d’exilis i de presó que recull uns
episodis fonamentals del nostre passat
recent plens de violència política i que
mostren una desgraciada constant his-
tòrica: des de les primeres bullangues del
1835 fins a les manifestacions contra la
sentència de l’1-O, passant per la Setmana
Tràgica o la Vaga de la Canadenca.

Llibres

Roses de Foc de Barcelona
Andreu Farràs

|Beta
L’SX3 (antic Club Super3) i Gestmusic han creat el primer videojoc en 

l’entorn del Metavers, Beta: Univers Magsys, amb elements culturals catalans. 
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La inseguridad no es una percepción de
los barceloneses. Punto.

Desde el gobierno de Colau y el PSC
se ha repetido en los últimos tiempos
consignas como: es una percepción in-
ducida por algunos medios de comuni-
cación instigados por algún partido; no
existe inseguridad porque los datos así
lo demuestran; es una campaña de la
oposición para desgastar al gobierno….

La realidad es que Barcelona tiene
un alto índice de delitos, no sólo en
Ciutat Vella sino que se ha ido exten-
diendo a toda la ciudad y el distrito de
Eixample es también víctima de las
políticas buenistas del PSC y Colau. Es
un insulto que el responsable de segu-
ridad y concejal del PSC, Albert Batlle,
niegue continuamente la grave situa-
ción de inseguridad que padecemos.
Es un insulto para el barcelonés al que

le han entrado en su casa a robar o
para el que le han roto la mandíbula
para robarle un reloj. Los políticos esta-

mos para dar soluciones y proteger al
ciudadano. Y Ciutadans BCN tiene la
solución:

POR UNA 
BARCELONA SEGURA

Contingut especial

DONA’NS LA TEVA OPINIÓ! CIUTADANS T’ESCOLTA!

Cs_StMartiBCN

Cs Sant Martí

Cs_StMartiBCN

sant.marti@ciudadanos-cs.org 

Para tener una Barcelona segura no es
tanto la inversión, que también, como la

gestión, las directrices y el convencimiento
que, para que una ciudad sea segura, debe

tener una policía eficiente, eficaz y con el
apoyo del gobierno. Sin complejos.

Incrementar el número de agentes de la GUB y dotarles de los
medios necesarios para que puedan realizar su trabajo con se-
guridad.

Instrucciones claras y concretas a la GUB, que tendrán el
apoyo incondicional del Gobierno en el que esté CS.
Mantener y reforzar la unidad antidisturbios de la GUB
Crear una verdadera policía de barrio, que recorra el distrito

las 24h del día.
Abandonar, definitivamente, las políticas buenistas del PSC y

Colau, las de Trias también. Unas políticas que nos han llevado
a ser el paraíso de los delincuentes.
Instalación de video cámaras de vigilancia. Menos cámaras

para perseguir a conductores y más cámaras para perseguir a
los delincuentes.
Reforzar y mejorar los servicios de emergencia a través del 112

para que la respuesta a una denuncia sea inmediata. 

Impulsar desde el Ayuntamiento, en colaboración con nuestro
grupo parlamentario y grupo en el Congreso, modificaciones le-
gislativas dirigidas a dotar de más recursos a las policías, más
seguridad a los ciudadanos y tolerancia cero frente a la delin-
cuencia. Sin complejos.
Crear una unidad de la GUB especializada en okupación, con

instrucciones claras y concretas de priorizar la ayuda al ciuda-
dano frente al okupa. Okupar es delito.
Crear una Oficina de Atención al Ciudadano frente a la oku-

pación, con un teléfono de asistencia 24 horas que dará trámite
a denuncias para que la GUB en coordinación con Mossos,
pueda actuar inmediatamente.
Se procederá al desalojo inmediato de todos aquellos inmue-

bles de titularidad pública okupados.
Se promoverá, con el grupo parlamentario y el grupo del con-

greso, impulsar el proyecto de ley de CS contra la okupación.

Dejaremos de ser el paraíso de los delincuentes para ser el paraíso de los barceloneses.
Ciutadans BCN, por los tuyos, por ti y por Barcelona.



| 24

líniaSantMartí.cat Març 2023 Pròxima edició: 20 d’abril


